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ii) σχετικά µε την ανάγκη οµαλής λειτουργίας του αρχαι-
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Αθλητισµού, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εσωτερικών, Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
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ταση νόµου: " Ίδρυση Εθνικού Ταµείου Αλληλεγγύης Γε-
νεών", σελ. 289
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Αθήνα, σήµερα στις 30 Ιουλίου 2012, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
18.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΛΕΩΝΙΔΑ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Βασίλειο Χατζηλάµ-
πρου, Βουλευτή Αχαΐας, τα ακόλουθα: 

ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο υψηλό
κόστος τουριστικής προβολής της Περιφέρειας Αττικής.

2) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται  στα προβλή-
µατα που παρουσιάζονται στην παραγωγή σταφίδας.

3) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ξενοδόχων Πεδινής Ηλείας
αιτείται τη χορήγηση λουτροθεραπείας στους ασφαλισµένους
του ΕΟΠΥΥ στην κατηγορία παθήσεων αναπνευστικού και ρινο-
πλύσεων.

4) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Μιχαήλ Τζανέσης αιτείται ενηµέρωσης
για την πορεία της αίτησής του περί µετάταξης.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Βιάννου Νοµού Ηρα-
κλείου αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά στην κάλυψη της
δαπάνης µεταφοράς των µαθητών του δήµου για το προσεχές
σχολικό έτος.

6) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Πολυµελών Οικογε-
νειών µε τρία τέκνα Ελλάδος προτείνει την υιοθέτηση διαφόρων
θεσµικών µέτρων στήριξης της τρίτεκνης οικογένειας.

7) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Πολυµελών Οικογε-
νειών µε τρία τέκνα Ελλάδος προτείνει την υιοθέτηση µέτρων για
την προστασία των τρίτεκνων οικογενειών και εκφράζει τις θέσεις

του για τη δηµογραφική πολιτική γενικότερα.

8) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η Ένωση «Ενεργοί Πολίτες για την Προστα-
σία των Ζώων – Αθήνα» εκφράζει τη διαµαρτυρία της για την
κακοποίηση ζώων στο κέντρο της Αθήνας από οµάδες λαθροµε-
ταναστών και αιτείται τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης του προ-
βλήµατος.

9) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Πολυµελών Οικο-
γενειών µε τρία τέκνα Ελλάδος (ΟΠΟΤΤΕ) προτείνει την
υιοθέτηση θεσµικών µέτρων για τη στήριξη της τρίτεκνης οικο-
γένειας.

10) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι µόνιµοι κάτοικοι του οικισµού
και οι ιδιοκτήτες αγροτεµαχίων βόρεια του κόµβου Καρέλια του
δρόµου Αθήνα- Τρίπολη- Καλαµάτα αιτούνται την άµεση πρό-
σβαση στην οδό Αθηνών στο ύψος της καπνοβοµηχανίας Καρέ-
λια µέσω της γέφυρας του κόµβου Καρέλια και όχι µέσω της
Γέφυρας Λαιίκων.

11) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πρόεδρος της Διοικούσας Επι-
τροπής του Κέντρου Υγείας Τήνου επισηµαίνει τις ελλείψεις
προσωπικού και αιτείται την επίλυση των προβληµάτων πρόσβα-
σης των απόρων στις υπηρεσίες υγείας.

12) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Θήρας εκφράζει τη
διαµαρτυρία του για την  υπολειτουργία των Περιφερειακών Ια-
τρείων της Σαντορίνης λόγω της υποστελέχωσής τους σε ιατρικό
προσωπικό και αιτείται την άµεση λήψη µέτρων.

13) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την τροποποίηση του άρ-
θρου 47 του ν. 3220/2004, ώστε να καταστεί οκταετές το πρό-
γραµµα πρακτικής άσκησης- απόκτησης εργασιακής εµπειρίας
που καταρτίσθηκε µέσω προγραµµατικής σύµβασης µεταξύ του
Υπουργείου Οικονοµικών, της ΤΕΔΚ Νοµού Δράµας, του Επιµε-
λητηρίου Δράµας και της Αναπτυξιακής Δράµας Α.Ε..

14) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία παραθέτει αίτηµα του αγροτικού κό-
σµου σχετικά µε το ζήτηµα της µη επιστροφής του παραγωγικού
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ΦΠΑ, λόγω του εντοπισµού πλαστών τιµολογίων.

15) Ο Βουλευτής Δράµας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την υποστήριξη των Ελλή-
νων καπνοπαραγωγών από ενδεχόµενη υιοθέτηση µέτρων
αναθεώρησης της σχετικής οδηγίας για τα προϊόντα καπνού.

16) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και κ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Παγκρήτιο
Σωµατείο Εργαζοµένων στο ΕΚΑΒ και Εθελοντών Αιµοδοτών επι-
σηµαίνει τα προβλήµατα της λειτουργίας του ΕΚΑΒ σε πανελλα-
δικό και τοπικό επίπεδο και αιτείται την επίλυσή τους.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι εκπαιδευτικοί του 2ου Γενικού Λυ-
κείου Γιαννιτσών παραθέτουν τα προβλήµατα που προκύπτουν
από την εφαρµογή της σχετικής µε τη δικαιολόγηση των απου-
σιών νοµοθεσίας και προτείνουν λύσεις για την αντιµετώπισή
τους.

18) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Τοπικού Οργανι-
σµού Εγγείων Βελτιώσεων Κρύας Βρύσης αιτείται την εκ νέου
αναγγελία της δήλωσης ζηµιών προς τον ΕΛΓΑ.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εταιρεία Κοινωνικής Πολιτικής
Αυτοδιοικήσεων Κρήτης αιτείται την επίσπευση της καταβολής
των δαπανών για την εύρυθµη λειτουργία των Κέντρων Ηµερή-
σιας Φροντίδας Ηλικιωµένων-ΑΜΕΑ.

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου Νοµού Ηρα-
κλείου εκφράζει την ανησυχία του για το θέµα της µεταφο- ράς
των µαθητών του δήµου κατά το προσεχές σχολικό έτος, λόγω
αδυναµίας κάλυψης της σχετικής δαπάνης.

21) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία   παραθέτει τα προβλήµατα λειτουργίας
των βρεφονηπιακών σταθµών του Δήµου Λέσβου και αιτείται την
άµεση επίλυσή τους.

22) Οι Βουλευτές, Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝ-
ΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ και Β’
Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Δήµου Ορεστιάδας  Νοµού
Έβρου και το ΔΣ της Οµοσπονδίας Εργαζοµένων Βιοµηχανιών
Ζαχάρεως Ελλάδος  εκφράζουν την αντίθεσή τους στην από-
φαση της Κυβέρνησης να προχωρήσει στην πώληση της Ελληνι-

κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης.

23) Η Βουλευτής Καστοριάς κ. ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία αιτείται την απλοποίηση των γραφειοκρα-
τικών διαδικασιών για την πιστοποίηση αναπηρίας από τα Κέντρα
Πιστοποίησης Αναπηρίας.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συνταξιούχων Πετρε-
λαίων «Καβάλα Oil» αιτείται την καταβολή των ασφαλιστικών
παροχών σε όλους τους εργαζόµενους και ήδη συνταξιούχους
και τάσσεται υπό προϋποθέσεις υπέρ της συνέχισης λειτουργίας
της ανώνυµης εταιρείας «Kαβάλα Oil».

25) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία παρατίθενται τα προβλήµατα που
έχουν δηµιουργηθεί από την εφαρµογή της υπουργικής απόφα-
σης 1258/2011, αναφορικά µε τους χρόνους διοίκησης στο Σώµα
της Νοσηλευτικής των Ενόπλων Δυνάµεων και προτείνονται λύ-
σεις για την αντιµετώπισή τους.

26) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βόλου Νοµού Μα-
γνησίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την ένταξη του λιµένος
Βόλου στο σχέδιο «ΠΟΣΕΙΔΩΝ» βάσει του οποίου ο εν λόγω λι-
µένας προορίζεται κυρίως για τη διακίνηση γενικού και χύδην
φορτίου.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Γεώργιος Χατζηγιάννης αιτείται
ενηµέρωσης για λήψη µέτρων στήριξης της εφεύρεσής του και
της σχετικής µε αυτήν έρευνας και εφαρµογής.

28) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ξενοδόχων Πεδινής Ηλείας
αιτείται την επίλυση των προβληµάτων που αφορούν  στον του-
ρισµό στους Δήµους Πηνειού και Ανδραβίδας - Κυλλήνης του
Νοµού Ηλείας.

29) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Δηµοτικών Υπαλλήλων
Νοµού  Σερρών εκφράζει την αντίθεσή του στην ενδεχόµενη  κα-
τάργηση του  επιδόµατος παραµεθορίου περιοχής σε όλη την
Περιφερειακή Ενότητα Σερρών. 

30) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και κ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ, κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Δήµος Φαι-
στού Νοµού Ηρακλείου αιτείται την ενεργοποίηση πρόσθετης
αστυνόµευσης στον εν λόγω Δήµο.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 34/24-7-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Ευάγγελου Αποστόλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε την ιδιωτικοποίηση της Αγροτικής Τράπεζας της Ελλάδος και
τις επιπτώσεις στην αγροτική οικονοµία, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουργού και διαγράφεται 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι πάρα πολύ
σοβαρό το ζήτηµα και κυρίως έχει να κάνει µε δύο παραµέτρους.
Η πρώτη είναι ότι για πρώτη φορά –τουλάχιστον από την εµπει-
ρία που έχω εγώ από το Κοινοβούλιο- έρχεται γραπτή απάντηση
σε επίκαιρη ερώτηση από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης.
Να θεωρήσω ότι αυτό συνέβη λόγω απειρίας περί τα κοινοβου-
λευτικά; 

Όµως, το ζήτηµα είναι ουσιαστικό. Στη συγκεκριµένη επιστολή
δεν έχουµε χρονική δέσµευση στην επίκληση ότι θα έρθει ο
Υπουργός Οικονοµικών κ. Στουρνάρας να ενηµερώσει την Επι-
τροπή Οικονοµικών. Αντιλαµβάνεστε ότι τα γεγονότα τρέχουν και
βρισκόµαστε προ του κλεισίµατος της Βουλής την Πέµπτη. Προ-
σπαθεί δηλαδή µε άλλα λόγια η Κυβέρνηση να ξεφύγει από αυτή
την ενηµέρωση. 

Γι’ αυτό θα ήθελα από εσάς τουλάχιστον µια δέσµευση. Ή θα
συνεννοηθείτε µε τον Υπουργό Οικονοµικών να δεσµευτεί ότι θα
ενηµερώσει την Επιτροπή Οικονοµικών πριν κλείσει η Βουλή, ή
τουλάχιστον, στην αµέσως επόµενη συνεδρίαση, να προηγηθεί
η συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση προς συζήτηση. Το ζήτηµα
δεν πάει άλλο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Αποστόλου,
το θέµα είναι ευαίσθητο. Είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και
εγώ το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ένα λεπτό, κύριε
Λαφαζάνη.

Πιστεύω ότι το πρώτο που είπατε δεν µπορεί να γίνει. Δεν
µπορώ εγώ να δεσµευτώ για το αν θα έρθει ο Υπουργός Οικονο-
µικών να απαντήσει σε αυτό το θέµα. Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση
είναι εδώ και µας βλέπει. Νοµίζω λοιπόν ότι µπορούν να ενηµε-
ρωθούν µεταξύ τους οι Υπουργοί. 

Όσον αφορά το δεύτερο που είπατε, µπορώ να πω στο Προ-
εδρείο να αποδεχθεί τη συζήτηση της ερώτησής σας την επό-
µενη φορά στη Βουλή. Σίγουρα αυτό θα το πω. Μπορώ και εγώ
να υποθέσω ότι η απάντηση που πήρατε, ενώ η ερώτησή σας
επρόκειτο να συζητηθεί, µάλλον κοινοβουλευτική απειρία δείχνει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το ζήτηµα είναι
να µην πάµε στο κλείσιµο της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Αποστόλου,
εγώ θέλω να είµαι καλόπιστος και δέχθηκα αυτή την εκδοχή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ξέρετε ότι η διαδι-

κασία και ο Κανονισµός της Βουλής δεν επιτρέπουν να πάρετε
το λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το ξέρω άριστα αλλά έχουµε επί
του Κανονισµού παραβίαση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ποια παραβίαση
του Κανονισµού; Εγώ νοµίζω ότι έδωσα παραπάνω το λόγο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µήπως ζούµε σε
άλλη Αίθουσα, σε άλλη χώρα, σε άλλον πλανήτη;

Έχουµε καταθέσει επίκαιρη ερώτηση για ένα θέµα για το
οποίο βοά σήµερα όλη η Ελλάδα... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεχθήκαµε ότι έχει
γίνει κάποιο κοινοβουλευτικό λάθος…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά θα µε
ακούσετε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): …όχι από εµάς

όµως. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, αλλά θα µε

ακούσετε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ απευθύνοµαι σ’ εσάς, γιατί εσείς
προεδρεύετε. Όµως η έκκλησή µου απευθύνεται πρώτα απ’ όλα
στην Κυβέρνηση και στις λειτουργίες της. Όµως κι εσείς πρέπει
να τηρείτε τον Κανονισµό σ’ αυτήν την Αίθουσα. Δεν είναι δυνα-
τόν η Βουλή να µετατρέπεται από τους  διάφορους Υπουργούς
κατά τέτοιον τρόπο και να υποβαθµίζεται και να κατακρεουργεί-
ται. Διότι περί αυτού πρόκειται. Βοά όλη η Ελλάδα αυτήν τη
στιγµή. Γίνεται ένα πραξικόπηµα. Ξεπουλάτε τη δηµόσια περιου-
σία! Ξεπουλάτε µια ιστορική τράπεζα. Έρχεται εδώ µία επίκαιρη
ερώτηση και αντί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Λαφαζάνη,
ένα λεπτό. Μπορείτε να τα πείτε…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µε δια-
κόπτετε συνεχώς. Δεν έχετε αυτό το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μα, δεν έχετε κι
εσείς το δικαίωµα να παίρνετε το λόγο όποτε θέλετε, κύριε Λα-
φαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Να ακούσετε το σκεπτικό µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ειλικρινά σας

µιλάω, όλη η Βουλή κάθε φορά βλέπει εσάς να παίρνετε το λόγο
επί παντός επιστητού. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν κατάλαβα. Εσείς παραβιά-
ζετε τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Λαφαζάνη,
είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός, αλλά κι εγώ δεν είµαι άπειρος.
Ακούστε µε λίγο. Το ότι πήρατε το λόγο τώρα έγινε από παρα-
χώρηση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Παραβιάζετε κατάφωρα τον Κα-
νονισµό. Δεν έχετε το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Μπορείτε να έρθετε
στη Σύνοδο των Προέδρων και να βάλετε αυτά τα θέµατα που
βάλατε, να τα πείτε στην Κυβέρνηση. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ποια Σύνοδο των Προέδρων;
Εδώ είναι η Ολοµέλεια της Βουλής! Διανείµατε ένα χαρτί παρα-
νόµως. Πώς το διανείµατε αυτό το χαρτί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Λαφαζάνη,
εδώ συζητάµε συγκεκριµένο θέµα. Σήµερα το θέµα είναι η συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Επίκαιρη ερώτηση και στέλνετε
γραπτή απάντηση; Εισάγετε καινούργια ήθη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός δή-
λωσε κώλυµα. Έχει το δικαίωµα να δηλώσει κώλυµα και µπορεί
κάποια στιγµή να απουσιάσει. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Καινούργια ήθη εισάγει αυτή η
Κυβέρνηση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας ευχαριστώ,
κύριε Λαφαζάνη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι, δεν µε ευχαριστείτε µ’ αυτά
τα πράγµατα.

Θέλω να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Δεν µπορείτε. Κύριε

Λαφαζάνη, δεν θα παίρνετε το λόγο όποτε θέλετε εσείς. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τον ζήτησα το λόγο και µου τον

δώσατε. Θα µιλήσω επί του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Λαφαζάνη,

επειδή σας έδωσα το λόγο δεν θα µιλάτε όσο θέλετε εσείς. Επι-
τέλους, σεβαστείτε τους Βουλευτές! Σεβαστείτε το Κοινοβούλιο,
σεβαστείτε τον εαυτό σας! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εσείς δεν σέβεστε το Κοινοβού-
λιο, µου αφαιρείτε το λόγο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Εγώ δεν το σέβο-
µαι;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: …και διανέµετε γραπτές απαν-
τήσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Τι λέτε, κύριε Λα-
φαζάνη; Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής έχει σχέση µ’ αυτά που
λέτε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τι τις διανέµετε τις γραπτές
απαντήσεις; Ποιος τις διανέµει; Έπρεπε να ανακαλέσετε στην



τάξη τον κύριο Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υπουργός έχει

το δικαίωµα από τον Κανονισµό να δηλώσει κώλυµα. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προεδρεύετε

αυτήν τη στιγµή κι εγώ απευθύνοµαι σ’ εσάς. Εδώ έχουµε χον-
δροειδή παραβίαση του Κανονισµού, υποβάθµιση της Βουλής σ’
ένα µείζον θέµα, σ’ ένα πραξικόπηµα, κατ’ εµάς, ξεπουλήµατος
της δηµόσιας περιουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Είναι πραξικόπηµα
το ότι δεν µπόρεσε ο Υπουργός να έρθει να απαντήσει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Τελειώνω µε το εξής αίτηµα.
Έχουµε υποβάλει αίτηµα, προτού ληφθούν αποφάσεις, η Κυβέρ-
νηση να έρθει στη Βουλή και να ενηµερώσει επί των εξελίξεων
για την Αγροτική Τράπεζα. Η Κυβέρνηση µάς αγνόησε. Κρύβεται
η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Όχι, η πρότασή
σας, αυτό που λέτε θα ληφθεί υπ’ όψιν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μια στιγµή. Τώρα τι έχουµε;
Έχουµε αποφάσεις. Και στέλνει ο κύριος Υπουργός γραπτή
απάντηση και τι λέει; «Θα έρθει ο κ. Στουρνάρας, όποτε νοµίσει
αυτός, και θα ενηµερώσει τη Βουλή». Πότε θα έρθει; Το φθινό-
πωρο; Τον επόµενο χειµώνα; Η Βουλή κλείνει την Πέµπτη. Όλα
αυτά δεν µπορεί να τα παρασιωπάτε και να µου λέτε εµένα τι
λέω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα τα συζητή-
σουµε στη Σύνοδο των Προέδρων. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Εγώ λέω πράγµατα ορθά, πράγ-
µατα που επιβάλλονται από τη δηµοκρατική τάξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ,
κύριε Λαφαζάνη! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κάνουµε µέσα από εσάς έκ-
κληση στον κύριο Υπουργό και στην Κυβέρνηση, να έρθουν να
ενηµερώσουν τώρα τη Βουλή, πριν κλείσει. Να ανοίξετε τη
Βουλή, να έρθει ο Πρωθυπουργός εδώ να ενηµερώσει, να συγ-
κληθεί η Ολοµέλεια της Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα µεταφέρω το
αίτηµά σας, κύριε Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν είναι δυνατόν τη Βουλή να
την πετάτε στο περιθώριο και να παίρνετε αποφάσεις πραξικο-
πηµατικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστώ, κύριε
Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Δεν µου απαντήσατε όµως, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος):  Δεν είναι θέµα δικό
µου, κύριε Λαφαζάνη, να σας απαντήσω. Σας παρακαλώ!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μη µου λέτε «σας παρακαλώ»,
γιατί ξέρετε ότι εσείς πρέπει να ενεργήσετε, να πράξετε τα δέ-
οντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα το κάνω. Δε-
σµεύτηκα να το κάνω. Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε, κύριε Λα-
φαζάνη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη
µε αριθµό 17/23-7-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεοδώ-
ρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αλλαγή έδρας της ΙΖ’
Εφορείας Αρχαιοτήτων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Τζάκρη θα απαντήσει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και
Αθλητισµού κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας. 

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά, προκειµέ-
νου να αναπτύξετε το θέµα της επίκαιρης ερώτησής σας.

ΘΕΟΔΩΡΑ  ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας κατέθεσα την επίκαιρη αυτή ερώτηση

λόγω της φηµολογούµενης επικείµενης µεταφοράς της έδρας
της ΙΖ’ ΕΠΚΑ από την Έδεσσα στη Βέροια. Το γεγονός αυτό,
όπως αντιλαµβάνεστε, πήρε διαστάσεις από τις τοπικές αρχές.
Θορύβησε την τοπική κοινωνία και µάλιστα δικαίως, θα έλεγα,
µεσούσης µάλιστα αυτής της µεγάλης οικονοµικής κρίσης, της
µεγαλύτερης οικονοµικής κρίσης, µεταπολεµικά, της χώρας ολό-

κληρης. 
Για τη δική σας ενηµέρωση και την ενηµέρωση του ελληνικού

Κοινοβουλίου θέλω να θυµίσω ότι η ΙΖ’ Εφορεία Προϊστορικών
και Κλασικών Αρχαιοτήτων λειτουργεί µε συγκεκριµένη διοικη-
τική έδρα από το 1973, µε έδρα δηλαδή την Έδεσσα, και αρχικά
είχε στην τοπική της αρµοδιότητα πέντε νοµούς: τους Νοµούς
Πέλλης και Ηµαθίας, καθώς και τους Νοµούς δυτικής Μακεδο-
νίας: Φλώρινας, Κοζάνης και Καστοριάς. 

Μέχρι το 2006 λειτούργησε µε αυτήν τη δοµή, οπότε δηµιουρ-
γήθηκε η Εφορεία Αρχαιοτήτων της Δυτικής Μακεδονίας και
αποσχίστηκαν οι νοµοί Φλώρινας, Καστοριάς και Κοζάνης και
έµειναν µόνο οι Νοµοί Ηµαθίας και Πέλλης και παρέµεινε έδρα
η Έδεσσα. Βέβαια η επιλογή και του Νοµού Πέλλης και της
Έδεσσας ως έδρα της εφορείας αυτής έγιναν αφ’ ενός µεν γιατί
πρόκειται για περιοχή παραµεθόριο, που χρίζει διοικητικής στή-
ριξης και υποστήριξης εν γένει, αφ’ετέρου δε και ο Νοµός Πέλ-
λης αποτελεί ένα χώρο, ένα νοµό µε αρχαιότητες µεγάλης
σπουδαιότητας. Θα αναφέρω εδώ το Μουσείο της Πέλλας, το
οποίο αποτελεί το µεγαλύτερο µουσείο του βορειοελλαδικού
χώρου καθώς επίσης, και τον ίδιο τον αρχαιολογικό χώρο της
Πέλλας, που είναι ένας από τους µεγαλύτερους αρχαιολογικούς
χώρους ολόκληρης της χώρας.

Βεβαίως να πω ότι τόσο στην περιοχή της Έδεσσας όσο και
στην περιοχή της Αλµωπίας υπάρχουν σηµαντικότατα ευρήµατα,
σηµαντικότατες αρχαιότητες, που χρονολογούνται από τη νεο-
λιθική εποχή και µέχρι τους βυζαντινούς χρόνους, µε σηµαντικό-
τατο θα έλεγα µνηµείο τη Μητρόπολη της Έδεσσας που
αποτελεί ένα βυζαντινό µνηµείο, ένα βυζαντινό αριστούργηµα.

Ξαφνικά φηµολογείται και προεκλογικά ακόµη η επικείµενη
αυτή µεταφορά της έδρας. Και θα ήθελα να ρωτήσω, κύριε
Υπουργέ, τι θα εξυπηρετούσε και ποιον η απλή µεταφορά της
έδρας µιας υπηρεσίας που λειτουργεί από το 1973, όπως σας
είπα σε κάθε περίπτωση απρόσκοπτα, χωρίς προβλήµατα. Είναι
µια οργανωµένη δοµή µε έµπειρους υπαλλήλους. Μάλιστα, λέ-
γεται ότι είναι µια από τις καλύτερες διοικητικές υπηρεσίες της
χώρας σε ό,τι αφορά την κατεύθυνση αυτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα έλεγα, αν θέλουµε να κάνουµε κάποια ουσιαστική αλλαγή,
κάποια ουσιαστική βελτίωση είναι προς την κατεύθυνση της ενί-
σχυσης της ήδη υφιστάµενης, σε κάθε περίπτωση εφορείας και
της διοικητικής έδρας αυτής. 

Βεβαίως αν θα θέλαµε να µιλήσουµε για διοικητική αναδιάταξη
θα µπορούσε να γίνει µια ριζική διοικητική αναδιάταξη στο χώρο
των εφορειών, όχι µόνο βέβαια στην περιοχή της Ηµαθίας και
της Πέλλας αλλά και ολόκληρης της χώρας, που θα µπορούσε
βέβαια να κινηθεί προς την κατεύθυνση της συνένωσης των µνη-
µείων όλων των εφορειών είτε πρόκειται για κλασικές είτε πρό-
κειται για νεότερες βυζαντινές αρχαιότητες, υπό µια ενιαία
διοικητική έδρα σε επίπεδο νοµού, γιατί αν διευρύνουµε τις αρ-
µοδιότητες εκτός των ορίων του νοµού, τότε πραγµατικά δηµι-
ουργούµε τερατουργήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Στη δευτερολογία
σας, κυρία Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αυτό θα λειτουργούσε πράγµατι προς
την κατεύθυνση της ποιοτικής αναβάθµισης των υπηρεσιών και
για τους πολίτες, αλλά θα έλεγα ότι αποτελεί και ένα διοικητικό
εξορθολογισµό. 

Σε κάθε περίπτωση αυτός δεν είναι διοικητικός εξορθολογι-
σµός, η απλή µεταφορά της έδρας, θα έλεγα ότι είναι άσκοπη
διοικητική αναστάτωση. Θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, αν πραγµα-
τικά η καινούργια πολιτική υπηρεσία του Υπουργείου σκοπεύει
να προχωρήσει σ’ αυτήν την κατεύθυνση να το ξανασκεφτεί, γιατί
πραγµατικά δεν πάµε προς την κατεύθυνση της αναβάθµισης,
πάµε προς την κατεύθυνση της υποβάθµισης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κυρία συ-
νάδελφε, προέρχεστε και αγωνίζεστε για το δίκαιο µιας εκλο-



γικής περιφέρειας η οποία είναι προικισµένη έχει πολλαπλά και
από την ιστορία και από τον πολιτισµό. 

Πράγµατι το µνηµειακό απόθεµα αυτής της περιοχής δικαιο-
λογεί την ύπαρξη της εφορείας στην οποία αναφερθήκατε. Και,
βεβαίως, από την πλευρά της νέας πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου δεν υπάρχει η πρόθεση για µεταφορά, όπως ακριβώς
προσδιορίζεται στην ερώτησή σας, της έδρας της εφορείας σε
µια άλλη πόλη. Δεν θα είχε κανένα άλλο νόηµα. Συµφωνώ απο-
λύτως µαζί σας ότι θα ήταν µια άσκοπη αναστάτωση των διοικη-
τικών υπηρεσιών του κράτους, που ασχολούνται µε την προβολή,
την προστασία και την ανάδειξη του πολιτισµού µας. 

Οπωσδήποτε όµως και πράγµατι ευχαριστώ γιατί αφήσατε σα-
φείς αιχµές γι’ αυτό που πρέπει κάποτε να γίνει σε αυτόν τον
τόπο και το οποίο είναι στη σκέψη του Υπουργείου, δηλαδή µια
αναδιάρθρωση των υπηρεσιών των περιφερειακών του Υπουρ-
γείου, του πρώην Υπουργείου Πολιτισµού, όχι µε σκοπό να γίνει
αναδιάταξη ή αναδιάρθρωση ή αναµόρφωση των υπηρεσιών
αυτών ως προς άξονα τη µεταφορά της έδρας κάθε εφορείας
είτε αυτή είναι Εφορεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτή-
των είτε είναι Εφορεία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων.

Αυτό που πράγµατι είναι ορθό και το αναφέρατε, είναι ότι δεν
θεωρείται  πλέον σκόπιµη η διάκριση εφορειών ανάλογα µε την
περιοδολόγηση που γίνεται στην ιστορία µας και τη διάκριση σε
κλασική, προϊστορική ή βυζαντινή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Αναπληρωτή Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού)

Η ίδρυση µιας ενιαίας υπηρεσίας, όπως επίσης και η ίδρυση
και η λειτουργία διαχρονικών µουσείων είναι κάτι το οποίο ανα-
φέρεται και αφορά µια ορθολογικότερη οργάνωση των υπηρε-
σιών του Υπουργείου που έχουν σχέση µε την προστασία του
πολιτισµού µας.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι προς αυτή την κατεύθυνση και θα τα συ-
ζητήσουµε τα θέµατα και σε καµµία περίπτωση δεν πρόκειται και
δεν είναι στις προθέσεις µας να αιφνιδιάσουµε κανέναν.

Πάντως είναι δεδοµένο ότι  µία τέτοια αναµόρφωση, που θα
στηρίζεται σε αυτή την τελευταία εκδοχή, και τη γραφειοκρατία
θα καταπολεµήσει, κυρίως όµως θα µειώσει κατά ½ το χρόνο και
την ταλαιπωρία των πολιτών που έχει να κάνει µε αδειοδοτήσεις
ή µε άλλης µορφής επαφές και συζητήσεις µε τις κρατικές υπη-
ρεσίες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει η Βου-

λευτής κ. Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κρατώ, κύριε Υπουργέ, τις διαβεβαιώσεις σας. Είµαι βέβαιη

ότι θα τηρηθούν. Σας γνωρίζω και µε γνωρίζετε. Λέτε ότι δεν επί-
κεινται διοικητικές αλλαγές αυτής της κατεύθυνσης και αυτού
του προσανατολισµού. Πραγµατικά µε ικανοποιεί απόλυτα η
απάντησή σας. Διότι, νοµίζω ότι οι διοικητικές µεταρρυθµίσεις
που γίνονται απλά και µόνο για να γίνονται, δεν είναι ουσιαστικές
διοικητικές µεταρρυθµίσεις. Θα συµφωνήσετε µαζί µου και συµ-
φωνήσατε ότι δεν είναι διοικητικός εξορθολογισµός να παίρνεις
την έδρα µίας υπηρεσίας επειδή έτσι βολεύει κάποιους και να
την µεταφέρεις σε µία άλλη πόλη χωρίς να υπάρχει ειδικότερη
αιτιολόγηση. Αυτό είναι διοικητική αποδιοργάνωση που µάλιστα
δεν έχει κανένα ουσιαστικό όφελος.

Δράττοµαι, όµως, της ευκαιρίας να µιλήσω γι’ αυτό που προ-
ηγουµένως εξαγγείλατε, το οποίο πραγµατικά είναι και άποψη
των υπηρεσιών, τουλάχιστον της Πέλλας και της Ηµαθίας. Πι-
στεύω ότι είναι ένα µοντέλο που σε αυτούς τους δύο νοµούς
µπορεί να λειτουργήσει, δηλαδή της διοικητικής συνένωσης των
µνηµείων του συνόλου των εφορειών -που σήµερα λειτουργούν
υπό χωριστή διοίκηση, και δεν είναι σκόπιµη, της διαίρεσης των
µνηµείων σε περιόδους είτε πρόκειται για κλασσικά είτε πρόκει-
ται για βυζαντινά είτε πρόκειται για νεότερα ευρήµατα- κάτω από
ενιαία διοικητική στέγη βεβαίως, που πρέπει να γίνει στην έδρα
κάθε νοµού.

Επίσης, δράττοµαι της ευκαιρίας να σας ρωτήσω –ίσως έχετε
την ευκαιρία στη δευτερολογία σας- για το τι θα γίνει µε την
εξαγγελία για το διαχρονικό µουσείο της Έδεσσας. Είναι µία

εξαγγελία του Υπουργείου που υπηρετείτε µε την ιδιότητα του
Αναπληρωτή Υπουργού πλέον. Το διαχρονικό µουσείο της Έδεσ-
σας είναι αυτό που θα συνενώσει όλες αυτές τις αρχαιότητες,
όλα αυτά τα ευρήµατα που είναι σηµαντικότατα και εκτείνονται
σε όλη αυτή την περίοδο από τους πρώιµους νεολιθικούς χρό-
νους, που σας ανέφερα, µέχρι και τα νεότερα χρόνια. Είναι µια
παλαιότερη εξαγγελία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
που κάποια στιγµή είχε ατονήσει. Και θέλω να µου πείτε ακριβώς
πώς διάκειται το Υπουργείο προς αυτήν την κατεύθυνση.

Βεβαίως, εγώ δεν θα πω τίποτα περισσότερο. Είµαι σίγουρη
ότι αυτό θα καθησυχάσει πραγµατικά και τους πολίτες της Πέλ-
λας και ειδικότερα της Έδεσσας και τους υπαλλήλους που υπη-
ρετούν σε αυτή την υπηρεσία τα τελευταία σαράντα χρόνια και
θα έλεγα µάλιστα απρόσκοπτα και χωρίς να έχουν δηµιουργήσει
κανένα θέµα µέχρι τώρα σε ό,τι αφορά τη διοικητική της λειτουρ-
γία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Τζαβάρας για τρία λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Με την
πείρα και την ικανότητά σας, κυρία συνάδελφε, πετύχατε να θέ-
σετε ένα ερώτηµα που δεν εµπεριέχεται στην ερώτηση που έχετε
υποβάλλει. Εγώ, όµως, µε πολύ εκτίµηση στο πρόσωπό σας θα
σας απαντήσω. Αναφέροµαι στο ζήτηµα του ερωτήµατος που
µου θέσατε για το τι θα γίνει µε την εξαγγελία για το διαχρονικό
µουσείο της Έδεσσας.

Σας λέω, λοιπόν, ότι αυτή προφανώς και καλύπτεται από την
κατεύθυνση που σας προανέφερα που οπωσδήποτε δεν είναι
άλλη από το να έχουµε στη χώρα µας τον πολιτισµικό πλούτο
που προέρχεται από τα αρχαιολογικά µας µνηµεία εκτεθειµένο
σε µουσεία διαχρονικά, δηλαδή σε µουσεία που δεν θα κάνουν
διάκριση σε προϊστορικές, σε κλασικές ή βυζαντινές αρχαιότη-
τες. Υπό αυτή λοιπόν την έννοια σας διαβεβαιώ ότι αυτή την κα-
τεύθυνση θα την ακολουθήσουµε.

Για τα άλλα ζητήµατα θεωρώ ότι επαρκώς µπορέσαµε και συ-
νεννοηθήκαµε και χαίρω πάρα πολύ γιατί επιδοκιµάζετε τις θέ-
σεις και τις κατευθύνσεις που το Υπουργείο µε τη νέα πολιτική
του ηγεσία έχει υιοθετήσει, αφού καταλήγοντας επαναλάβω
ακόµα µία φορά ότι µάταιες και άσκοπες αναστατώσεις που προ-
έρχονται µόνο και µόνο από κινήσεις που αφορούν µεταθέσεις
εδρών εφορειών δεν υπήρξαν ούτε πρόκειται να είναι στο µέλλον
στις προθέσεις του Υπουργείου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε, τον

κ. Τζαβάρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Παιδείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εσωτερικών, Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και Μα-
κεδονίας Θράκης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Ρυθµίσεις θεµάτων
ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων και άλλες διατάξεις».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον και παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή.

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελος Βενιζέλος και τριάντα ένα Βουλευτές του
κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση νόµου: «Ίδρυση Εθνικού Τα-
µείου Αλληλεγγύης Γενεών».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 32�24-7-2012 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου της Βουλευτού Δωδεκανήσων των Ανεξαρτήτων
Ελλήνων κ. Τσαµπίκας (Μίκας) Ιατρίδη προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε
την ανάγκη οµαλής λειτουργίας του αρχαιολογικού χώρου του
Παλατιού των Ιπποτών στη Ρόδο.

Η κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη έχει το λόγο για δύο λεπτά.



ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Τη στιγµή που ο ελληνικός λαός στο πλαίσιο της πολιτικής του
µνηµονίου καλείται συνεχώς να κάνει αιµατηρές θυσίες χωρίς
κανένα αντίκρισµα, δυστυχώς, βλέπουµε ότι η πολιτεία αδυνατεί
να εξασφαλίσει την οµαλή λειτουργία των αρχαιολογικών χώρων
της πατρίδας µας και να εξασφαλίσει ένα σηµαντικό ποσό εσό-
δων στον τουρισµό από τις επισκέψεις σε αυτούς που έχουµε
τόσο πολύ ανάγκη.

Αν και η ερώτησή µου αναφέρεται στη Ρόδο, υπάρχουν και
άλλες περιοχές και άλλοι αρχαιολογικοί χώροι σε όλη την Ελ-
λάδα που αντιµετωπίζουν παρόµοια προβλήµατα όσον αφορά τις
υπερωρίες των αρχαιοφυλάκων.

Σε ό,τι αφορά τη Ρόδο, είναι γνωστό σε όλους ότι η Ρόδος
είναι ένας από τους κορυφαίους προορισµούς παγκοσµίως, ενώ
στο λιµάνι µας καταπλέουν καθηµερινά κρουαζιερόπλοια, οι επι-
βάτες των οποίων θέλουν να επισκεφθούν τους αρχαιολογικούς
χώρους, όπως αυτόν του Παλατιού των Ιπποτών.

Παρ’ όλα αυτά, λόγω ελλείψεως προσωπικού, αλλά και του
προβλήµατος που έχει δηµιουργηθεί µε την καταβολή των υπε-
ρωριών στους αρχαιοφύλακες, όπως σας είπα, ο χώρος αυτός
την περασµένη Δευτέρα, παραλίγο να µείνει κλειστός, καθώς
επρόκειτο να επισκεφθούν το νησί µας τρεις χιλιάδες τουρίστες
µε την προσέγγιση του κρουαζιερόπλοιου. Τελικά, δόθηκε προ-
σωρινή λύση από τη στιγµή που οι αρχαιοφύλακες δέχθηκαν να
δουλέψουν -και προς τιµήν  τους- και τα χρήµατα, τα οποία επρό-
κειτο να δοθούν από τα τουριστικά πρακτορεία, τα κατέθεσαν
στο «Χαµόγελο του Παιδιού».

Επιπλέον, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που είχα, έχει γίνει µία
πρόσληψη εποχικών υπαλλήλων, γύρω στον αριθµό των δεκα-
πέντε, αλλά το ζήτηµα είναι ότι αυτό θα λειτουργήσει και θα βοη-
θήσει µόνο βραχυπρόθεσµα την τουριστική περίοδο. Το θέµα
είναι ότι θα πρέπει να αναζητήσουµε λύσεις, οι οποίες να φέρ-
νουν τα επιθυµητά αποτελέσµατα, όχι µόνο όπως σας προείπα
στη Ρόδο, αλλά να είναι και µόνιµου χαρακτήρα.

Ήδη έχει ετοιµαστεί πριν τις εκλογές µία κοινή υπουργική από-
φαση του Υπουργείου Πολιτισµού και του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, που θα έλυνε το ζήτηµα αυτό µόνιµα της καταβολής των
υπερωριών στους εργαζοµένους µέσω του Ταµείου Αρχαιολογι-
κών Πόρων.

Το ερώτηµα προς τον κύριο Υπουργό είναι αν θα προχωρήσει
στην υπογραφή της κοινής υπουργικής απόφασης και αν θα
δοθεί ξανά –τονίζω- µία λύση µόνιµου χαρακτήρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κι εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Ο Υπουργός κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας έχει το λόγο για τρία

λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας, Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Είναι εν-
διαφέρουσα η ερώτηση της συναδέλφου και, µάλιστα,
συνάπτεται µε µία επικαιρότητα την οποία τη ζήσαµε και την πα-
ρακολουθήσαµε. Με τις προσπάθειες που καταβάλαµε από την
πλευρά του Υπουργείου πετύχαµε αυτό το θέµα, που πράγµατι
είχε δηµιουργηθεί την προηγούµενη Δευτέρα, να το οδηγήσουµε
σε µία αίσια έκβαση.

Αναφορικά µε τα αιτήµατα για επισκέψεις σε αρχαιολογικούς
χώρους που προβάλλονται από την πλευρά οργανωµένων οµά-
δων, που αποτελούν επισκέπτες που έρχονται µε κρουαζιερό-
πλοια στη χώρα µας, πράγµατι, η επ’ εσχάτων αύξηση του
τουρισµού µε κρουαζιερόπλοια έχει δηµιουργήσει ειδικές ανάγ-
κες και αυτές οι ειδικές ανάγκες στο χώρο της επισκεψιµότητας
των αρχαιολογικών ιστορικών τόπων και των µουσείων δηµιουρ-
γούν πράγµατι και ζητήµατα που ανάγονται σε ιδιαίτερες ρυθµί-
σεις.

Έτσι, λοιπόν, µε το άρθρο 43 του ν. 4049/2012 έχει προβλε-
φθεί ότι στις περιπτώσεις όπου έχουµε οργανωµένες επισκέψεις
από οµάδες ή πολιτιστικές εκδηλώσεις που γίνονται σε µουσεία
ή αρχαιολογικούς χώρους ή ιστορικούς τόπους και, µάλιστα,
µετά τη λήξη του ωραρίου λειτουργίας αυτών των χώρων, η απο-
ζηµίωση του προσωπικού που θα απασχοληθεί για τη λειτουργία

των συγκεκριµένων τόπων καλύπτεται από χρήµατα, τα οποία κα-
ταβάλουν οι φορείς που έχουν την πρωτοβουλία για τις εκδηλώ-
σεις ή τις επισκέψεις αυτές. Αυτά ακριβώς τα χρήµατα, όπως
χαρακτηριστικά ορίζει ο νόµος, δεν αποτελούν αµοιβή για υπε-
ρωριακή απασχόληση του προσωπικού, αλλά τέλη χρήσεως.
Αυτά τα καταθέτουν στο Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων το οποίο
τα αποδίδει στο προσωπικό. Αυτό που εναπόκειται -και αφήνει
ανοιχτό η συγκεκριµένη διάταξη- στην κοινή υπουργική απόφαση
είναι ο καθορισµός του ύψους αυτής της αποζηµίωσης. 

Πράγµατι πριν από τις εκλογές είχε από πλευράς του τότε
Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού συνταχθεί η συγκεκρι-
µένη κοινή υπουργική απόφαση. Και από την πλευρά µου ως
Υπουργού αρµοδίου για τα θέµατα που ανάγονται στα ζητήµατα
που είχαν υπαχθεί στις πολιτικές αρµοδιότητες του πρώην
Υπουργού Πολιτισµού έχω ήδη συντάξει και έχω αποστείλει στον
Υπουργό Οικονοµικών τη συγκεκριµένη κοινή υπουργική από-
φαση, µε την οποία καθορίζεται το ύψος των αµοιβών. Γι’ αυτόν
το λόγο και θεωρώ ότι εντός των ηµερών η υπόθεση αυτή θα τα-
κτοποιηθεί. 

Ήδη σήµερα, όµως, το ζήτηµα της λειτουργίας του Παλατιού
του Μεγάλου Μαγίστρου, όπως θα έχετε πληροφορηθεί, έχει κα-
λυφθεί από την απασχόληση του εποχιακού προσωπικού που
έχει προσληφθεί. Μετά από την πρόσληψή του δεν υπάρχει ζή-
τηµα για τη λειτουργία του συγκεκριµένου χώρου. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε την επίκαιρη ερώτησή σας, κυρία συ-
νάδελφε, πράγµατι θίγετε ένα πολύ ζέοντος -θα έλεγα- ενδιαφέ-
ροντος ζήτηµα, το οποίο τουλάχιστον µπορέσαµε να το
αντιµετωπίσουµε. Πιστεύω ότι µε την έκδοση και την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας για την κοινή υπουργική απόφαση θα έχει
οριστικά αντιµετωπιστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον
κ. Τζαβάρα. 

Η κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά εύ-

χοµαι να υπάρξει µία µόνιµη λύση. Όπως είπα και στην πρωτο-
λογία µου, γνωρίζω, βεβαίως, ότι έχει γίνει πρόσληψη εποχιακού
προσωπικού δεκαπέντε ατόµων. Το ζήτηµα είναι να µπορέσουµε
να αποφύγουµε όλα αυτά τα προβλήµατα τα οποία ενδεχοµένως
θα παρουσιαστούν, διότι το ζήτηµα δεν αφορά µόνο τους αρχαι-
ολογικούς χώρους στη Ρόδο. Και ο κύριος Υπουργός κατάγεται
από την Ηλεία και στο Κατάκολο προσεγγίζουν καθηµερινά πάρα
πολλά κρουαζιερόπλοια. Εποµένως, το ζήτηµα αυτό είναι ένα
κοινό ζήτηµα που αντιµετωπίζουµε. 

Από εκεί και πέρα, όµως, το ζήτηµα είναι ότι δεν γίνεται από
τη µία µε την πολιτική του µνηµονίου, µε τις επιταγές της τρόικας
να ζητάµε συνεχώς να µειώνονται τα έσοδα, να µειώνονται οι
προσλήψεις στο δηµόσιο και από την άλλη να στερούµε εµείς οι
ίδιοι από την πατρίδα µας, από τους αρχαιολογικούς χώρους ένα
τόσο σηµαντικό έσοδο, ενώ θα µπορούσε και αυτό να συµβάλει
στην προσπάθεια αυτή, προκειµένου να επιτύχουµε µία περαι-
τέρω ανάκαµψη. Ο τουρισµός είναι η βαριά βιοµηχανία µας και
θα πρέπει, όπως είπατε και εσείς προηγουµένως, να δίνουµε
άµεσες λύσεις. 

Την προηγούµενη βδοµάδα είχε δηµιουργηθεί πολύ µεγάλη
αναστάτωση, διότι παρόλο που υπάρχει ο ψηφισµένος νόµος
από το 2012, από φέτος δηλαδή, όπως είπατε και εσείς, τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία είχαν απαντήσει «µέχρι εδώ ήταν αυτή η
εξυπηρέτηση, δεν µας έχουν ξεκαθαρίσει το ποσό» και γι’ αυτό
δηµιουργήθηκε όλη αυτή η ένταση. 

Θα πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί. Μας έχει µείνει σχε-
δόν ένας µήνας τουριστικής σεζόν και θα πρέπει να προστα-
τεύουµε όλοι τους αρχαιολογικούς χώρους πραγµατικά ως κόρη
οφθαλµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο για τρία λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας,  Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Νοµίζω
ότι το θέµα έχει λυθεί.

Οπωσδήποτε, έχει πολύ µεγάλη αξία, αυτήν τη ρύθµιση που
εισήγαγε η διάταξη του άρθρου 43 να τη δεχθούµε σε αυτές τις



κρίσιµες, από πλευράς οικονοµίας ώρες, ως µοντέλο για την κά-
λυψη και άλλων περιπτώσεων. 

Είναι δεδοµένο, δηλαδή, ότι πλέον δεν µπορεί να είναι εµπόδιο
το ωράριο λειτουργίας ενός αρχαιολογικού χώρου ή ενός µου-
σείου και λόγω αυτού να στερηθούν πολίτες του κόσµου που έρ-
χονται από τα πέρατα της γης για να προσκυνήσουν αξεπέρα-
στης τελειότητας δηµιουργήµατα πολιτισµού. Δεν µπορεί –επα-
ναλαµβάνω- εµπόδιο σε αυτήν ακριβώς την «προσκυνηµατική»
επίσκεψη εκατοντάδων χιλιάδων ανθρώπων να είναι το ωράριο
λειτουργίας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν –και είµαι βέβαιος ότι θα ανταποκριθεί και ο
Υπουργός Οικονοµικών, ήδη µάλιστα έχουµε συζητήσει- και
εντός των προσεχών ηµερών θα ολοκληρωθεί η έκδοση της συγ-
κεκριµένης κοινής υπουργικής απόφασης η οποία, άλλωστε, δεν
έχει να λύσει τίποτα άλλο από το να προσδιορίσει το ύψος µόνο
της αµοιβής. 

Όλα τα άλλα θέµατα τα έχει επιλύσει ο νόµος. Πράγµατι υπήρ-
ξαν κάποιες αντιρρήσεις από πλευράς του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, αλλά τις θεωρώ έωλες, καθώς δεν έχουν καµµία
βάση. Μάλιστα, κάποιοι έσπευσαν να εισάγουν από την πλευρά
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους και νοµικούς χαρακτηρι-
σµούς, οι οποίοι υπήρξαν άστοχοι και οι οποίοι δηµιούργησαν
εµπόδια στο να έχει ήδη γίνει δεκτή από την προηγούµενη πολι-
τική ηγεσία η συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι και η σύνεση θα πρυτανεύσει και η λογική
τουλάχιστον της διάταξης του άρθρου 43 είναι εκείνη που θα φω-
τίσει και τα µυαλά κάποιων γραφειοκρατών, για να µπορέσουν
να διευκολύνουν τη συγκεκριµένη έκδοση της απόφασης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 41/24-7-2012 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ.
Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την
επίσηµη θέση της Ελλάδας για την ονοµασία των Σκοπίων.

Ο κ. Παππάς έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την
επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το έτος 1992, σε δύο δια-

δοχικές συνεδριάσεις –οι πιο πολλοί εξ ηµών τις θυµόµαστε- του
συµβουλίου τότε των πολιτικών αρχηγών, είχε παρθεί µία κοινή
εθνική γραµµή σε ό,τι αφορά το θέµα της Μακεδονίας. Η από-
φαση τότε ήταν –διαβάζω ακριβώς- «…να µην περιέχεται η λέξη
«Μακεδονία» ή παράγωγά της…».

Παρά το γεγονός ότι µέχρι σήµερα δεν έχει διατυπωθεί επι-
σήµως καµµία νεότερη θέση και δεν έχει γίνει καµµία αλλαγή
αυτής της εθνικής γραµµής, ακούσαµε στις πρόσφατες προ-
γραµµατικές δηλώσεις του Υπουργού Εξωτερικών, του κ. Αβρα-
µόπουλου, την καινοφανή θέση ότι η Ελλάδα θα αποδεχθεί
–απεδέχθη, κατά τα λεγόµενα του κ. Αβραµόπουλου κατ’ ου-
σίαν- τη σύνθετη ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό και
χρήση έναντι όλων.

Κατ’ αρχάς, θέλω να επισηµάνω ότι η λέξη «Άνω» ή «Βόρειος»
είναι πραγµατικά ένας γεωγραφικός προσδιορισµός. Όµως, η
λέξη «Μακεδονία» δεν είναι γεωγραφικός. Αναφέρεται και σε
χώρο και σε χρόνο. Η αξία της δεν είναι µόνο θεωρητική. Δηλώ-
νει, παράλληλα, την ταυτότητα και την ιστορική ύπαρξη. Είναι
σαν να λέµε ότι στο µέλλον θα µπορούσαµε να αναφερόµαστε
και σε παραχώρηση άλλων ονοµάτων, όπως «Βόρειος Ελλάς»,
«Βόρειος Ήπειρος», «Βόρειο Αιγαίο»!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, η Μακεδονία δεν είναι «brand name» να παρα-
χωρείται, να εκχωρείται! Δεν τη νοικιάζουµε και δεν τη δίνουµε
πουθενά! Είναι η ιστορία µας! Είναι η ψυχή µας! Είναι η Ελλάδα
η ίδια!

Κύριε Υπουργέ, το Σκοπιανό έχει για µας ιδιαίτερη σηµασία,
πρώτον γιατί η Μακεδονία αποτελεί πύλη εισόδου της Ελλά-
δας –και θα έλεγα ότι είναι και ένας γεωστρατηγικός τόπος,
είναι η ενδοχώρα που δεν έχουµε πια προς Μικρά Ασία, αλλά
έχουµε προς βορρά- και είναι η γη που γέννησε δύο µεγάλους

άνδρες. Γέννησε το µεγάλο άνδρα που ένωσε τους Έλληνες
σ’ έναν εθνικό σκοπό και γέννησε και φέρει στα εδάφη της τα
οστά του µάρτυρα Παύλου Μελά .

Με ποιο δικαίωµα, λοιπόν και εσείς εκχωρείτε αυτήν την ονο-
µασία; Θέλω να µας διευκρινίσει, ο κύριος Υπουργός, αν η σύν-
θετη ονοµασία εκφράζει το σύνολο των θέσεων της ελληνικής
Κυβέρνησης. Από πού άντλησε ο κ. Αβραµόπουλος αυτό το δι-
καίωµα; Πότε αποφασίστηκε αυτό; Ποιοι υπηρεσιακοί παράγον-
τες έχουν λάβει αυτήν την απόφαση; Ποιοι υπηρεσιακοί
παράγοντες αυτήν τη στιγµή συζητούν –ενδεχόµενα και µε µυ-
στική διπλωµατία- την εκχώρηση του ονόµατος «Μακεδονία»;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ευχαριστούµε τον

κ. Παππά.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Κωνσταντίνος Τσιά-

ρας.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά, για να απαντή-

σετε στον κ. Παππά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ως προς την ονοµασία της πρώην Γιουγκοσ-

λαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας, η παρούσα ελληνική Κυ-
βέρνηση ακολουθεί µία σταθερή πολιτική που έχει χαραχθεί σε
συνεννόηση µε τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτικών δυνάµεων
της χώρας µας.

Το 1995, δεν ξέρω αν σας διαφεύγει, συνήφθη η ενδιάµεση
συµφωνία µεταξύ Ελλάδος και Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας για την εξεύρεση αµοιβαίως αποδεκτής
λύσης στο πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών στο ζήτηµα του ονόµα-
τος και στη ρύθµιση των διµερών σχέσεων, η οποία τηρήθηκε
από όλες τις κυβερνήσεις από εκείνη τη χρονολογία και µετά.
Στη συµφωνία αυτή η γειτονική χώρα αναφέρεται µε την προσω-
ρινή ονοµασία «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακε-
δονίας» µε την οποία, όπως είναι γνωστό, έγινε δεκτή και στα
Ηνωµένα Έθνη.

Έχουµε καθορίσει και καταστήσει σαφές προς όλους το πλαί-
σιο λύσης για την ονοµατολογική διαφορά στο οποίο η ελληνική
πλευρά µπορεί να συναινέσει, µία ονοµασία µε γεωγραφικό
προσδιορισµό για χρήση erga omnes, δηλαδή έναντι όλων. Αυτά
τα δύο στοιχεία είναι οι προϋποθέσεις που έχουµε θέσει για την
επίτευξη της όποιας λύσης. Γεωγραφικός προσδιορισµός που
θα περιγράφει την πραγµατικότητα, δηλαδή ότι το µέρος δεν
µπορεί να εκπροσωπεί το όλο, το σύνολο, και χρήση της ονοµα-
σίας έναντι όλων για να µπορούµε να έχουµε µία οριστική λύση. 

Η θέση µας είναι ξεκάθαρη, η προσέγγιση µας είναι ρεαλιστική
και τα επιχειρήµατά µας βασίζονται στη λογική. Αυτονόητη προ-
τεραιότητά µας είναι η διαφύλαξη της ιστορίας µας, της ιστορίας
της πατρίδας µας αλλά βεβαίως και η διαφύλαξη της ιστορικό-
τητας της Μακεδονίας. 

Επιθυµούµε και επιδιώκουµε µία λύση που θα τύχει καθολικής
και απόλυτης εφαρµογής και δεν θα αφήνει γκρίζες περιοχές και
έδαφος για πιθανές µελλοντικές τριβές. Με το πνεύµα αυτό προ-
σερχόµαστε στις υπό τον ΟΗΕ διαπραγµατεύσεις, ενώ συγχρό-
νως καταβάλλουµε προσπάθειες µέσω διµερών επαφών να
βελτιώσουµε το κλίµα εµπιστοσύνης µε τη σκοπιανή κυβέρνηση. 

Η Ελλάδα, το ξέρουµε όλοι, προέβει σε ένα µείζον βήµα, επέ-
δειξε εποικοδοµητική στάση σε ένα ζήτηµα για το οποίο όλοι οι
Έλληνες έχουµε ιδιαίτερη ευαισθησία –και το τονίζω αυτό- και
το έπραξε γιατί επιθυµεί πραγµατικά την επίλυση µίας χρονίζου-
σας διαφοράς µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον και µε στόχο
να γίνουν τα Δυτικά Βαλκάνια µία περιοχή σταθερότητας, ασφά-
λειας και ειρήνης όπου τα κράτη θα ευηµερούν, θα συνεργάζον-
ται για το κοινό τους καλό στο πλαίσιο των ευρωατλαντικών
θεσµών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. 

Η εποικοδοµητική αυτή στάση της χώρας µας έχει αναγνωρι-
στεί σε αντιδιαστολή µε την αδιάλλακτη στάση που έχει επιδείξει
µέχρι σήµερα η κυβέρνηση της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµο-
κρατίας της Μακεδονίας η οποία προβαίνει, όπως όλοι γνωρί-
ζουµε, σε µία σειρά αρνητικών δηλώσεων που αποτυπώνουν τη
σκλήρυνση της πολιτικής της στο θέµα του ονόµατος. Ως εκ τού-
του η επίλυση του ονοµατολογικού έχει τεθεί από τους εταίρους



µας ως προϋπόθεση για την ένταξη της γείτονος χώρας τόσο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και στο ΝΑΤΟ.

Κλείνω λέγοντας το εξής, η ελληνική Κυβέρνηση θα συνεχίσει
µε επιµονή και σταθερότητα την ίδια πολιτική. Είναι ξεκάθαρο.
Με θέσεις σαφείς θα κρατήσουµε τη θέση ευθύνης και θα συνε-
χίσουµε να προσπαθούµε για την επίτευξη λύσης στο ονοµατο-
λογικό ζήτηµα, µε κύριο γνώµονα τα εθνικά συµφέροντα της
χώρας και στόχους που προσβλέπουν στο µέλλον και στο
άνοιγµα των προοπτικών και για τις δύο χώρες, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο για την ευρύτερη περιοχή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Βουλευτής κ.

Χρήστος Παππάς έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η θέση σας, κύριε Υπουργέ, δεν ήταν κα-

θόλου ξεκάθαρη. Δεν µας καλύψετε και αν θέλετε, θα µε καλύ-
ψετε στη δευτερολογία σας. Ζητούµε να πείτε ξεκάθαρα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο και στον ελληνικό λαό που µας ακούει και
µας βλέπει αυτήν τη στιγµή: Θα αποδεχθείτε τον όρο «Μακεδο-
νία» στη νέα ονοµασία, σε αυτό που συζητάτε; Θα εµπεριέχεται
ο όρος «Μακεδονία»; 

Επίσης, η θέση σας δεν ήταν ξεκάθαρη γιατί είπατε ότι συνεν-
νοηθήκατε µε τις πολιτικές δυνάµεις. Δεν συνεννοηθήκατε όµως,
κύριε Υπουργέ, µε τον ελληνικό λαό. Αυτά δεν τα είπατε προ-
εκλογικά. Αυτά να τα πείτε στην πλατεία Αριστοτέλους. Να έχετε
το θάρρος να τα πείτε όχι σε ένα αποστειρωµένο περιβάλλον πο-
λιτικών, αλλά να τα πείτε στην πλατεία Αριστοτέλους, να τα πείτε
στον ελληνικό λαό, να έχετε το θάρρος, θα έλεγα -και χωρίς να
φανεί αυτό αιχµή- το θράσος να εκχωρήσετε την ψυχή µας, τη
Μακεδονία, τον όρο «Μακεδονία» στους Σκοπιανούς. Πείτε τα
έξω αυτά, βγείτε στα µπαλκόνια. 

Εµείς σήµερα ζητάµε µια ξεκάθαρη απάντηση για να γίνει γνω-
στό τι ετοιµάζεται για τη Μακεδονία µας, τι ετοιµάζεται για το
µέλλον της πατρίδας µας από την τροϊκανή σας Κυβέρνηση. 

Θυµάστε όλοι σας ότι η Άννα Ψαρούδα-Μπενάκη είχε πει
πολλά τότε στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας κ. Παπούλια. Είχε
πει για εκχώρηση, είχε πει για µεταβολές συνόρων, είχε πει ότι
θα αλλάξουν οι εξουσίες, ότι η δηµοκρατία θα συρρικνωθεί, ότι
ενδεχοµένως θα έχουµε νέες µορφές διακυβέρνησης. Συµφω-
νείτε, λοιπόν, µ’ αυτήν την τοποθέτηση; Εκφράζετε αυτήν την το-
ποθέτηση; 

Θα ήθελα να σας θυµίσω και µια άλλη τοποθέτηση ενός µακα-
ρίτη µεγάλου Έλληνα πολιτικού στη µαρτυρική µας Κύπρο, του
Τάσσου Παπαδόπουλου, που είχε πει συγκεκριµένα τα εξής:
«Παρέλαβα κράτος διεθνώς αναγνωρισµένο και δεν θα παρα-
δώσω κοινότητα χωρίς δικαίωµα λόγου διεθνώς και σε αναζή-
τηση κηδεµονίας». Εµείς είµαστε ξεκάθαροι στις απόψεις µας.
Ως Χρυσή Αυγή το έχουµε δηλώσει από το πρώτο φύλλο της κυ-
κλοφορίας µας το 1990 ότι δεν θα κάνουµε κανένα συµβιβασµό
για τη Μακεδονία µας. 

Σε διαφορετική περίπτωση, αν προβείτε σ’ αυτήν την ανοµία
και εκχωρήσετε το όνοµα «Μακεδονία», θα µας βρείτε απέναντί
σας. Και δεν θα βρείτε απέναντί σας µόνο εµάς, αλλά και ολό-
κληρο τον ελληνικό λαό. 

Θα ήθελα να µεταβιβάσετε στον άµεσο προϊστάµενό σας ότι
το ζήτηµα και η ιστορία της Μακεδονίας είναι πάρα πολύ σοβαρό
θέµα. Η εξωτερική πολιτική θέλει θράσος, θέλει θάρρος, θέλει
αυτό που λέµε εµείς «αρετή και τόλµη». Η εξωτερική πολιτική δεν
είναι συλλογή αναµνηστικών, κονδυλοφόρων κ.λπ.. Η εξωτερική
πολιτική πρωτίστως είναι ελληνική ψυχή. Η Μακεδονία µας δεν
εκχωρείτε! 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει για τρία λεπτά ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Κων-

σταντίνος Τσιάρας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, είναι βέβαιο ότι µπορεί κανείς να θέσει πολλά ζητή-
µατα ως ερωτήµατα τα οποία µπορεί να είναι σχετικά µε το βα-
σικό σας ερώτηµα αλλά µπορεί να είναι και σε µια εντελώς
διαφορετική κατεύθυνση. Εγώ, λοιπόν, θα προσπαθήσω να µείνω
στα ερωτήµατα τα οποία θέσατε µέσα από τη γραπτή σας ερώ-

τηση. 
Θα σας πω, λοιπόν, ότι υπάρχουν θέµατα από τη χρονολογία

στην οποία αναφερθήκατε στη γραπτή ερώτηση τα οποία από
τότε και µετά έχουν εξελιχθεί και πραγµατικά απορώ πώς δεν τα
έχετε παρακολουθήσει. 

Υπάρχουν, λοιπόν, οι ενδιάµεσες συµφωνίες, όπως υπάρχει
και µια πολύ συγκεκριµένη πλέον επιλογή της ελληνικής πολιτι-
κής στάσης, η οποία, όπως σας είπα και νωρίτερα, είναι ρεαλι-
στική και απολαµβάνει της υποστήριξης της µεγάλης πλειοψη-
φίας των πολιτικών δυνάµεων στη χώρα µας. 

Η θέση αυτή είναι πολύ συγκεκριµένη. Είναι σαφής και παρα-
γωγική σε ό,τι αφορά την προσπάθεια εξεύρεσης λύσης στο
θέµα της ονοµατολογίας της συγκεκριµένης χώρας. Εφόσον
υπάρξουν προτάσεις που πληρούν τις προϋποθέσεις που έχουµε
θέσει, µπορούν να αποτελέσουν βάση διαπραγµάτευσης για
εµάς. 

Πρέπει να γνωρίζετε ότι η υπό τον ΟΗΕ διαπραγµατευτική δια-
δικασία έχει χαρακτήρα εµπιστευτικό, κάτι που και η ίδια η ελλη-
νική πλευρά έχει σεβαστεί απόλυτα µέχρι σήµερα. Γνωρίζετε
ενδεχοµένως ότι ο κ. Νίµιτς πρόσφατα επισκέφθηκε τόσο τα Σκό-
πια όσο και τη Θεσσαλονίκη. Το αποτέλεσµα αυτών των διαπραγ-
µατεύσεων κανείς δεν µπορεί να το προδικάσει όσο η συγκε-
κριµένη διαδικασία βρίσκεται εν εξελίξει.

Η Ελλάδα έχει πάρει πολλές πρωτοβουλίες για να βελτιωθεί
το επίπεδο των διµερών σχέσεων των δύο χωρών. Έχουµε συ-
ναινέσει στην απόδοση καθεστώτος υποψήφιας χώρας στη γεί-
τονα και στην κατάργηση των θεωρήσεων. Και πρόσφατα, τον
περασµένο Ιούνιο, ξεκίνησαν στην Αθήνα διµερείς επαφές για τη
µεταφορά ευρωπαϊκής τεχνογνωσίας εκ µέρους της χώρας µας.
Τα ανωτέρω στοχεύουν µεταξύ άλλων στη δηµιουργία κατάλλη-
λου κλίµατος για να προχωρήσει η διαπραγµατευτική διαδικασία
στο πλαίσιο των Ηνωµένων Εθνών. 

Οι διεθνείς µας σύµµαχοι και εταίροι έχουν αντιληφθεί…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν απαντάτε! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Πρόεδρος της Χρυσής Αυγής):

Δεν απαντάτε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Απαντώ στο κείµενο της ερώτησης που θέσατε. Αυτή είναι η δια-
δικασία. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τη λέξη «Μακεδονία» θα τη χρησι-
µοποιήσετε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, κατ’ αρχάς αυτό που γίνεται είναι εκτός κοινοβουλευ-
τικής διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ αφήστε τον κύριο Υπουργό να απαντήσει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το
δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η απάντηση που έδωσα στην
πρωτοµιλία µου ήταν σαφής. Και σας είπα ότι σε όλη αυτήν τη
διαδικασία εµπεριέχεται η δυνατότητα σύνθετου ονόµατος µε
γεωγραφικό προσδιορισµό. Πρόκειται για κάτι που το έχει απο-
δεχθεί το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων της χώρας ή η πλει-
οψηφία των πολιτικών δυνάµεων της χώρας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να κάνετε δηµοψήφισµα γι’ αυτό! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Σας παρακαλώ,

κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Ωστόσο τα Σκόπια, όπως έχουµε διαπιστώσει, εµφανίζονται µε
τις ίδιες θέσεις, προτιµώντας το ιδεολόγηµα του «µακεδονισµού»
και βάζοντας σε δεύτερη µοίρα ακόµα και το ευρωπαϊκό τους
µέλλον. 

Η Ελλάδα έκανε τα βήµατα που της αναλογούν. Αυτή είναι η
δική µας θέση. Αν πραγµατικά οι βόρειοι γείτονές µας θέλουν να
κάνουν τα δικά τους βήµατα για να βρεθεί λύση, εµείς είµαστε
εδώ και είµαστε έτοιµοι. Αν δεν γίνει αυτό, δεν πρόκειται να βρε-
θεί λύση στο θέµα της ονοµασίας και χωρίς την επίλυση του ζη-
τήµατος αυτού δεν είναι δυνατή η ευρωατλαντική προοπτική της
συγκεκριµένης γείτονος χώρας.

Επί τη ευκαιρία θα ήθελα να σηµειώσω ότι το Διεθνές Δικαστή-
ριο της Χάγης στην απόφαση της 5ης Δεκεµβρίου του 2011 καλεί
τα δύο µέλη να διαπραγµατευτούν ουσιαστικά στο πλαίσιο των



Ηνωµένων Εθνών. Η Ελλάδα είναι έτοιµη να συνεχίσει αυτήν την
πορεία και καλεί την πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας να πράξει το ίδιο και να µη χρησιµοποιήσει την από-
φαση του δικαστηρίου για να ανατρέψει τυχόν τις διαπραγµα-
τεύσεις. Εξάλλου το Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης δεν υπει-
σήλθε στην ουσία της διαφοράς, σηµειώνοντας ότι δεν έχει δι-
καιοδοσία επί τούτοις και ότι αυτή θα πρέπει να επιλυθεί βάσει
της σχετικής διαδικασίας υπό τα Ηνωµένα Έθνη.

Η ελληνική Κυβέρνηση θα συνεχίσει µε επιµονή και σταθερό-
τητα την ίδια πολιτική. Θα κρατήσουµε τη θέση ευθύνης και θα
συνεχίσουµε να προσπαθούµε για την επίτευξη λύσης στο ονο-
µατολογικό ζήτηµα µε γνώµονα τα εθνικά συµφέροντα της
χώρας και µε κυρίαρχο στόχο τη δηµιουργία µιας περιοχής
ασφάλειας και σταθερότητας στη γείτονά µας. Άλλωστε η χώρα
µας κατά γενική οµολογία είναι δύναµη σταθερότητας και ασφά-
λειας στην ευρύτερη περιοχή. Αυτό το ρόλο θέλουµε να διατη-
ρήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί η πέµ-
πτη  µε αριθµό 43/24-7-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
της Βουλευτού της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Ασηµίνας Ξηρο-
τύρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών σχετικά µε την επεξεργα-
σία των δεδοµένων εµβασµάτων εξωτερικού και τις αντίστοιχες
ενέργειες φορολόγησής τους.

Η κ. Ξηροτύρη έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την επίκαιρη ερώτησή της.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, τον Οκτώβριο του 2011 ο

τότε Υπουργός Οικονοµικών σε µία ερώτηση Βουλευτή σχετική
µε το θέµα απάντησε ότι µετά την άρση του τραπεζικού απορ-
ρήτου και την υποβολή σχετικού αιτήµατος από το Υπουργείο
Οικονοµικών προς τα χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα που λειτουρ-
γούν στην Ελλάδα, έχουν περιέλθει στο Υπουργείο Οικονοµικών
στοιχεία για τα εµβάσµατα προς το εξωτερικό από Έλληνες πο-
λίτες για το έτος 2009. Μάλιστα τότε έλεγε ότι αναµένονται εντός
των επόµενων ηµερών στοιχεία για τα έτη 2010 και 2011, στοι-
χεία που σας τα ζητώ µε την επίκαιρη ερώτησή µου και τα οποία
δυστυχώς, ενώ έχουν κυκλοφορήσει και σήµερα υπάρχει αντί-
στοιχο δηµοσίευµα στον τύπο, οι Έλληνες Βουλευτές δεν τα
έχουν ακόµα υπ’ όψιν τους. Έχει τεθεί, λοιπόν, υπ’ όψιν µας ο
κατάλογος του 2009 και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι σ’ αυτό
τον κατάλογο υπάρχουν εµβάσµατα συνολικού ποσού άνω του
ενός δισεκατοµµυρίου τριακοσίων εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ οι
δηλώσεις φορολογίας των επτακοσίων τριάντα πέντε Ελλήνων
πολιτών που έχουν αποστείλει αυτά τα εµβάσµατα φθάνουν
µόλις τα τρία εκατοµµύρια. Αυτή είναι η κατάσταση. Πρωτοφα-
νής και όµως πραγµατική. Ο Υπουργός τότε απαντούσε ότι ήταν
εκατονταπλάσια τα ποσά τα οποία έφυγαν στο εξωτερικό σε
σχέση µε τις φορολογικές δηλώσεις. Πέραν τούτου όµως δεν
εξαγγέλθηκαν περαιτέρω ενέργειες.

Από µία πρώτη επεξεργασία που έκανα σ’ αυτόν τον κατάλογο
διαβάζοντάς τον στο αντίστοιχο τµήµα της Βουλής θέλω να σας
πω ότι για τα µισά τουλάχιστον άτοµα –ίσως και παραπάνω-
υπάρχουν εµβάσµατα από πεντακόσιες χιλιάδες µέχρι και πάνω
από πενήντα εκατοµµύρια ευρώ ενώ το ποσό που δηλώθηκε από
τα πρόσωπα αυτά είναι µηδέν. Τα δηλωθέντα περιουσιακά στοι-
χεία επίσης είναι ελάχιστα έως µηδενικά. 

Απ’ αυτό συνάγεται ότι το θέµα είναι πολύ σοβαρό και ότι πρέ-
πει να κάνουµε πάρα πολύ γρήγορα. Υπάρχει µεγάλο φορολο-
γικό έλλειµµα. Υπάρχει και ηθικό πρόβληµα για την προέλευση
αυτών των χρηµάτων και πρέπει να είναι άµεσες οι ενέργειες.
Πρέπει να κοινοποιηθούν τα στοιχεία και του 2010 και του 2011
και πρέπει να µας το πείτε αυτό σήµερα, κύριε Υπουργέ, -αυτό
ρωτάω µε την επίκαιρη ερώτησή µου- γιατί και το 2010 και το
2011 ίδια θα είναι η κατάσταση. Θα δείτε πάλι τα µισά και παρα-
πάνω άτοµα να εξάγουν στο εξωτερικό πενήντα τέσσερα παρα-
δείγµατος χάριν εκατοµµύρια ευρώ και να έχουν δηλωθέν
εισόδηµα µηδέν ή 1.000 ευρώ και ούτω καθεξής.

Εποµένως, πρέπει να µιλήσουµε ουσιαστικά για τα µέτρα που
θα πάρουµε από εδώ και πέρα. Ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες
συνταξιούχοι, χαµηλοσυνταξιούχοι και οι µισθωτοί πιέζονται
ακόµα περισσότερο. Είναι τα υποζύγια αυτής της κατάστασης.

Και τώρα είναι στο στόχαστρο για περαιτέρω περικοπές. 
Έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους. Η χώρα µας δεν έχει

αναπτυξιακούς πόρους για να λύσει τα θέµατα της ανεργίας. Δεν
θα ξεκινήσουµε τελικά τη φορολόγηση, έστω απ’ αυτό το πρώτο
µέτρο και να συνεχίσουµε την φορολογική εξυγίανση που περι-
µένει ο ελληνικός λαός, που περιµένει η κοινωνία για να αισθαν-
θεί ότι κάτι γίνεται για το «αίσθηµα δικαίου»; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υφυπουργός κ.
Μαυραγάνης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Θα
ήθελα να σας απαντήσω στην ερώτησή σας που είναι αρκετά εύ-
λογη. Σε σχέση µε  την κεντρική υπηρεσία, την Διεύθυνση Ελέγ-
χου, έχω λάβει ενηµέρωση -µετά από αίτηµά µου- πως ό,τι
στοιχείο έχει σταλεί, σε σχέση µε τις καταστάσεις του 2009, έχει
διαβιβαστεί είτε στις αρµόδιες ΔΟΥ είτε στο Σώµα Δίωξης Οικο-
νοµικού Εγκλήµατος. Επειδή ζητήθηκαν κάποια πρόσθετα στοι-
χεία ζητήσαµε από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών
Συστηµάτων να µας δώσει αυτές τις πρόσθετες διευκρινίσεις,
γιατί υπήρξαν κάποιες ελλείψεις. 

Με ενηµέρωσε και ο Υπουργός ότι η Γενική Γραµµατεία Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων πολύ γρήγορα θα τα δώσει, διότι όπως
γνωρίζετε υπάγεται απ’ ευθείας στον Υπουργό. Επίσης, το ΣΔΟΕ
θα προχωρήσει πάρα πολύ γρήγορα στην αποστολή όποιων πο-
ρισµάτων έχει. 

Τόσο ο Υπουργός όσο και εγώ έχουµε ευαισθησία στο θέµα
αυτό και είχαµε ζητήσει την ενηµέρωση πριν τεθεί το θέµα από
την ερώτησή σας και πριν δούµε δηµοσιεύµατα σήµερα στις
εφηµερίδες. Αναµένουµε, συνεπώς, τις επόµενες µέρες να
έχουµε την πλήρη ενηµέρωση από τις υπηρεσίες σε σχέση µε το
2010 και 2011. Για το 2009 σας είπα τι έχει γίνει. Επίσης, να είστε
σίγουροι ότι έχουµε ζητήσει –ο Υπουργός που έχει την αρµοδιό-
τητα του ΣΔΟΕ- την ταχύτατη επεξεργασία από τις ελεγκτικές
υπηρεσίες του ΣΔΟΕ των καταστάσεων του 2010 και 2011. 

Να σας δώσω και µια πληροφορία που πιθανώς θα έχετε ήδη.
Ζητήσαµε σήµερα, στο πλαίσιο όλης αυτής της δράσης που κά-
νουµε, την επανενεργοποίηση της διαδικασίας της διαπραγµά-
τευσης µε την Ελβετία για τη σύµβαση φορολόγησης των
καταθέσεων Ελλήνων στην Ελβετία.

Συνεπώς, η νέα ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών πολύ
γρήγορα έχει θέσει σε εφαρµογή ένα σχέδιο για την αντιµετώ-
πιση της φοροδιαφυγής τουλάχιστον όσον αφορά στις περιπτώ-
σεις για τις οποίες έχουµε στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η κ. Ξηροτύρη έχει
το λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα τα επόµενα βήµατα. Θα είναι καλά να

βάλουµε ένα πολύ σφιχτό χρονοδιάγραµµα, γιατί το να έχει κα-
νείς από το 2009 επεξεργασµένα τέτοια στοιχεία και να µην κάνει
τίποτα δεν περιποιεί τιµή ούτε σε µας τους Βουλευτές που ελέγ-
χουµε και που πρέπει να επιµένουµε αλλά ούτε βέβαια στην Κυ-
βέρνηση και τους αρµόδιους υπουργούς. 

Επαναλαµβάνω και πάλι, τώρα που ο ελληνικός λαός στενάζει
που τελικά πάλι αυτοί που δηλώνουν τα εισοδήµατά τους -και
είναι ελάχιστα αυτήν τη στιγµή- καλούνται και ξανακαλούνται να
πληρώσουν. Από την άλλη πλευρά υπάρχουν αυτά τα τεράστια
και το πιθανότερο µη διεκδικηθέντα ποσά από το ελληνικό δηµό-
σιο. Πρωτόγνωρες καταστάσεις οικονοµικών στοιχείων των
οποίων και η προέλευση δε φαίνεται να έχει ελεγχθεί. 

Το κυριότερο αυτήν τη στιγµή είναι ότι δεν έχει ξεκινήσει µέχρι
τώρα µια ουσιαστική διαδικασία φορολόγησης.

Μέχρι τώρα ασχολούµασταν µε το δεοντολογικό µέρος, να
αρθεί το απόρρητο, να µην τα βγάλουµε προς τα έξω, να µη γίνει
το ένα, να µη γίνει το άλλο. 

Τώρα, από τις δικές σας δηλώσεις, διαφαίνεται ότι η διαδικα-
σία αυτή µπαίνει σε µία σειρά. 

Θα έλεγα ότι σωστά ζητάτε και από την Ελβετία τα στοιχεία
για να µπορέσετε να κάνετε τη φορολόγηση των τόκων. Οι πλη-
ροφορίες που υπάρχουν είναι ότι αν δεν προλάβουµε κάποια
πράγµατα, αυτά τα εµβάσµατα θα φύγουν και για κάπου αλλού,
εκτός Ελβετίας στους φορολογικούς παράδεισους. Άρα, κινδυ-
νεύουµε να µην πάρουµε ούτε και τους τόκους, τη φορολόγηση



δηλαδή των τόκων. Εµείς βέβαια συζητάµε σήµερα για τα ποσά
που έχουν φύγει στο εξωτερικό και τα οποία δεν έχουν φορολο-
γηθεί. Και αυτά τα ποσά είναι πάρα πολύ µεγάλα. 

Εγώ καταγράφω ένα χρονοδιάγραµµα: Τα στοιχεία του 2010
και του 2011 όταν επιστρέψουµε από τις δεκαπέντε ηµέρες των
διακοπών θα είναι στη διάθεσή µας, για να µπορέσουµε να τα
δούµε. Θεωρώ ότι δυστυχώς θα είναι παρόµοια και ότι για το ίδιο
πράγµα θα συζητάµε.

Από εκεί και πέρα, οι ενέργειες που έχετε δροµολογήσει µέχρι
το τέλος του έτους πρέπει να αποδώσουν καρπούς για ν’ απο-
κατασταθεί το αίσθηµα δικαίου στους Έλληνες πολίτες..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Υφυπουργός Οι-
κονοµικών κ. Μαυραγάνης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Συµ-
φωνώ απόλυτα µαζί σας. Νοµίζω ότι θα πρέπει να υπάρξει ταχύ-
τατη δράση στον τοµέα της φοροδιαφυγής και στις περιπτώσεις
εκείνες όπου υπάρχουν στοιχεία. 

Θα ήθελα να σας πω ότι έχουµε βάλει σε εφαρµογή και άλλες
πρωτοβουλίες, όπως, για παράδειγµα, τη διασταύρωση των στοι-
χείων που υποβάλλονται και από συνταξιούχους, γιατί κι εκεί εν-
δεχοµένως να υπάρξει θέµα. Δεν είµαστε καθόλου βέβαιοι αν
όλες οι συντάξεις δηλώνονται. Θα υπάρξει, λοιπόν, κι εκεί δια-
σταύρωση.

Ειδικά, όµως, σε περιπτώσεις όπου έχουµε προφανή διάσταση
µεταξύ εισοδηµάτων και περιουσιακών στοιχείων, εκεί θα πρέπει
να προχωρήσουµε πολύ γρήγορα. Και τόσο ο Υπουργός, όσο κι
εγώ, είµαστε αποφασισµένοι να το κάνουµε. Διότι δεν έχει νόηµα
να εξαγγέλλουµε το περιουσιολόγιο, το οποίο σε κάποια φάση
θα µπορέσει να µας απαλλάξει και από τα τεκµήρια και από διά-
φορες άλλες δυσλειτουργίες του φορολογικού συστήµατος, εάν
δεν µπορούµε να κάνουµε χρήση ενός µικρού περιουσιολογίου
που είναι στη διάθεσή µας αυτήν τη στιγµή.

Για το 2009 σας είπα τι έχει γίνει. Είµαστε στο τελικό στάδιο
επεξεργασίας. Για το 2010 και το 2011, τόσο ο Υπουργός µε τις
υπηρεσίες που αποκλειστικά εποπτεύει, όσο κι εγώ, έχουµε ζη-
τήσει ταχύτατα να µας ενηµερώσουν, ώστε όποια στοιχεία υπάρ-
ξουν και να τεθούν στη διάθεσή σας, αλλά πολύ περισσότερο να
επεξεργαστούν από το ΣΔΟΕ και από τις αρµόδιες ΔΟΥ, ώστε
να έχουµε -τουλάχιστον πολύ σύντοµα και σε κάθε περίπτωση
µέχρι το τέλος του χρόνου- αποτελέσµατα τα οποία θα βοηθή-
σουν όχι µόνο τα έσοδα, αλλά και το αίσθηµα του λαού µας, ότι
πλέον υπάρχει µία σωστή µάχη κατά της φοροδιαφυγής και µία
δικαίωση για όλα αυτά, τα οποία έχουν ειπωθεί κατά καιρούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Συνεχίζουµε τη συ-

ζήτηση µε την έκτη υπ’ αριθµ. 38/24.7.2012 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τους Υπουργούς Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη και Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων από
την πυρκαγιά σε χωριά του Δήµου Κισσάµου Χανίων.

Ο κ. Μωραΐτης έχει το λόγο δύο λεπτά για να αναπτύξει την
ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο Δήµο Κισσάµου Χανίων και ειδικότερα στα

χωριά του πρώην Δήµου Ιναχωρίου η µεγάλη πυρκαγιά κατέκαψε
σπίτια, αποθήκες, µεγάλες εκτάσεις καλλιεργειών -κατά κύριο
λόγο ελαιόδεντρα- ζώα, µελίσσια, δασικές εκτάσεις. 

Η ίδια εικόνα, δυστυχώς, παρουσιάστηκε και σήµερα στο Νοµό
Ηρακλείου.

Αυτή η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, έφερε στην επιφάνεια µε
τον πιο δραµατικό τρόπο τις τεράστιες και διαχρονικές ευθύνες
όλων των κυβερνήσεων, που µε τη δασοκτόνα πολιτική τους σι-
γοντάρουν στην κατεύθυνση εµπορευµατοποίησης των δασών,
των δασικών εκτάσεων. Τις παραδίδουν στις επενδυτικές ορέξεις
του µεγάλου κεφαλαίου και των οικοπεδοφάγων, πατώντας πάνω
στους δασοκτόνους νόµους που έχουν ψηφιστεί όλα τα τελευ-
ταία χρόνια και αποχαρακτηρίζουν οι µεν νόµοι του ΠΑΣΟΚ δα-
σικές εκτάσεις σε βοσκοτόπια, οι δε νόµοι αργότερα της Νέας
Δηµοκρατίας σε χορτολιβαδικές εκτάσεις.

Αυτή η πολιτική, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές οπλίζει το χέρι

των εµπρηστών. Αυτή η πολιτική έχει αφήσει ανοχύρωτη -
πράγµα που παραδεχτήκατε και ο ίδιος στις προγραµµατικές δη-
λώσεις- όλη τη χώρα και το Νοµό Χανίων µε τις τεράστιες
ελλείψεις που υπάρχουν σε υλικοτεχνικά µέσα και εφόδια, αλλά
και σε ανθρώπινο δυναµικό. 

Στο Νοµό Χανίων, κύριε Υπουργέ, δεν έχει σταθµεύσει ακόµα
το πυροσβεστικό ελικόπτερο, παρ’ ότι βρισκόµαστε στην καρδιά
του καλοκαιριού. Αυτό το πυροσβεστικό εναέριο µέσο είναι απα-
ραίτητο για την προστασία του νοµού. Αυτή η κατάσταση έχει
σαν αποτέλεσµα τις βαριές συνέπειες που έχουν υποστεί, όπως
ανέφερα, από την πυρκαγιά της 17ης και 18ης του Ιούλη οι κά-
τοικοι της περιοχής. 

Κύριε Υπουργέ, ζητάµε να κηρυχτεί πυρόπληκτη η περιοχή,
όπως άλλωστε ζητάει και η περιφέρεια. Ζητάµε, επίσης, να γίνει
άµεσα καταγραφή των ζηµιών, να αποζηµιωθούν οι πληγέντες
στο 100% των ζηµιών, να παρθούν άµεσα µέτρα για την ενίσχυση
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στη χώρα, αλλά και στο Νοµό Χα-
νίων. Ζητάµε να έρθει, κύριε Υπουργέ, το πυροσβεστικό ελικό-
πτερο που είναι τόσο απαραίτητο για το νοµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο
Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, κ. Νικό-
λαος Δένδιας για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
είχα την ευκαιρία να απαντήσω στο τέλος της προηγούµενης
εβδοµάδας στον συνάδελφο κ. Μαρκογιαννάκη, σε ερώτηση πα-
νοµοιότυπη αυτής που και εσείς καταθέτετε. 

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι πράγµατι υπάρχουν πάρα
πολλές πυρκαγιές στην Κρήτη. Ούτως ή άλλως, όλες οι πυρκα-
γιές φέτος στην Ελλάδα είναι αυξηµένες κατά 20% µε 25%. Όσον
αφορά το προσωπικό που έχει διατεθεί στο Νοµό Χανίων, θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι δεν υφίστανται κενά. Αντιθέτως, υπάρ-
χουν διακόσιοι σαράντα ένας µόνιµοι πενταετούς θητείας και
εποχιακοί πυροσβέστες αυτήν τη στιγµή, δηλαδή εβδοµήντα
εννέα πυροσβέστες µεγαλύτερη δύναµη από την προβλεπόµενη
οργανική δύναµη των εκατόν εξήντα δύο ατόµων.

Όσον αφορά τον µηχανολογικό εξοπλισµό από εδάφους πυ-
ρόσβεσης υπάρχουν είκοσι εννέα υδροφόρα πυροσβεστικά οχή-
µατα και µάλιστα τρία απ’ αυτά είναι ολοκαίνουργια, δεκαέξι
βοηθητικά οχήµατα, δύο ολοκαίνουργιες µοτοσυκλέτες του 2010
και τρία ειδικά διασωστικά οχήµατα. 

Όσον αφορά τα εναέρια µέσα εξήγησα και στον κύριο συνά-
δελφο, τον κ. Μαρκογιαννάκη, την προηγούµενη φορά ότι
έχουµε λιγότερα ελικόπτερα φέτος απ’ ότι είχαµε πέρσι. Έχουµε
µόνο δέκα, αντί για δώδεκα. Παρά ταύτα, ένα ελικόπτερο εστάλη
στην τωρινή πυρκαγιά της Κρήτης, ώστε να καλυφθεί και αυτό
το κενό και γίνεται ό,τι µπορεί να γίνει. 

Από εκεί και πέρα, είπα -και ξαναλέω- ότι εάν καταφέρουµε και
τελειώσουµε µε επιτυχία την περίοδο αυτή και δεν υπάρξουν ση-
µαντικότερες καταστροφές, αυτό το οποίο θα πρέπει να κάνουµε
όλοι το φθινόπωρο είναι να συζητήσουµε εκ νέου το δόγµα πυ-
ρόσβεσης και να σταµατήσουµε να βασιζόµαστε αποκλειστικά
στην αεροπυρόσβεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Βουλευτής Αιτω-
λοακαρνανίας, κ. Μωραΐτης, έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µετά την απάντηση
πρέπει οι κάτοικοι της περιοχής να ανησυχούν περισσότερο.
Πάντως, για τον Οργανισµό που αναφέρετε είναι περασµένων
ετών και σε ότι αφορά την επάρκεια αυτό το γνωρίζουν καλά οι
κάτοικοι των περιοχών που έχουν πληγεί.

Ανέφερα ότι πραγµατικά είναι τεράστιες και διαχρονικές οι ευ-
θύνες όλων των κυβερνήσεων και της σηµερινής συγκυβέρνη-
σης, που συνεχίζει την ίδια δασοκτόνα πολιτική και απαξιώνει
στην κυριολεξία την πυρόσβεση, την πυρασφάλεια, αλλά πάνω
απ’ όλα απαξιώνει των πρόληψη. 

Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε και κλείνουµε τον τρίτο µήνα της
αντιπυρικής περιόδου και οι δήµοι, τα δασαρχεία δεν έχουν
πάρει πιστώσεις ακόµα για την διάνοιξη και συντήρηση του δα-
σικού δικτύου, διάνοιξη και συντήρηση δρόµων και αντιπυρικών
ζωνών, κατασκευή και συντήρηση οµβροδεξαµενών και υδατο-
δεξαµενών. Τα αποτελέσµατα αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής τα



ζουν τα λαϊκά στρώµατα. Σε κάθε περίπτωση, αυτά φαίνονται µε
τον πιο ανάγλυφο τρόπο σε κάθε πυρκαγιά που, δυστυχώς,
έχουµε.

Αυτή η πολιτική αφήνει ανοχύρωτα τα δάση, τις λαϊκές περι-
ουσίες. Όλα τα υπόλοιπα κατά τη γνώµη µας είναι «στάχτη στα
µάτια» του λαού και δικαιολογίες ότι οι ελλείψεις σε µέσα και
προσωπικό οφείλονται στη γενικότερη κατάσταση που επικρατεί
στην οικονοµία, στην έλλειψη χρηµάτων. Για να έχουµε εξοπλι-
στικά προγράµµατα, που πολλές φορές δεν έχουν καµµία σχέση
µε την άµυνα της χώρας, έχουµε χρήµατα, γιατί αυτό το απαι-
τούν οι ιµπεριαλιστικοί µηχανισµοί, το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, όταν πρόκειται να στείλουµε στρατό στο Αφγανιστάν,
κύριε Υπουργέ, έχουµε χρήµατα, χρήµατα όµως δεν υπάρχουν,
όταν πρόκειται για τις λαϊκές ανάγκες. Κατά τη γνώµη µας, είναι
µια βαθιά ταξική πολιτική. 

Εµείς θεωρούµε ότι δυστυχώς σήµερα σε ό,τι αφορά τα µέτρα
δασοπροστασίας, η κατάσταση είναι τραγική και αυτό όπως είπα
αποδεικνύεται σε κάθε πυρκαγιά που ξεσπάει στη χώρα. Κα-
λούµε και τους κατοίκους του Νοµού Χανίων να παλέψουν, γιατί
η µόνη διέξοδος, κατά τη γνώµη µας, είναι η δηµιουργία ενός ενι-
αίου φορέα δασοπροστασίας, που θα αντιµετωπίσει τα δάση σαν
λαϊκή περιουσία και σαν κοινωνικό αγαθό, θα εξασφαλίσει τον
κεντρικό σχεδιασµό, θα καταργήσει κάθε ατοµική ιδιοκτησία και
εµπορευµατοποίηση της γης, γιατί κατά τη γνώµη µας αυτός
είναι ο κύριος παράγοντας που έχουµε τεράστιες πυρκαγιές στη
χώρα µας. 

Πρέπει να ασκηθεί µία πολιτική σε όφελος των σύγχρονων λαϊ-
κών αναγκών. Σε αυτήν την κατεύθυνση καλούµε το λαό να ορ-
γανώσει την πάλη του και ιδιαίτερα τον κόσµο του Νοµού Χανίων. 

Θα ήθελα, όµως, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας να
απαντήσετε: Θα γίνει η καταγραφή των ζηµιών, θα αποζηµιωθούν
οι πληγέντες; Γιατί οι καταστροφές είναι τεράστιες, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη κ. Νικό-
λαος Δένδιας, για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε,
κατ’ αρχήν οι υπάρχουσες ζηµιές αφορούν σε χορτολιβαδικές
εκτάσεις, σε φυτικό κεφάλαιο ελαιοδένδρων, δύο χιλιάδες ελαι-
όδενδρα και σε ζωϊκό κεφάλαιο περίπου διακόσια πενήντα αιγο-
πρόβατα και εξήντα πέντε πλαισιοκυψέλες µε µελισσοσµήνη. 

Οι ζηµιές στο ζωϊκό κεφάλαιο καλύπτονται ασφαλιστικά από
τον ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε τον Κανονισµό Ασφάλισης Ζωϊκού Κεφα-
λαίου. Οι εξατοµικευµένες εκτιµήσεις διενεργούνται, εάν καλώς
µε πληροφορούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, από
τις 24-7-2012 και οι σχετικές αποζηµιώσεις θα καταβληθούν
στους πληγέντες το συντοµότερο δυνατόν, εφόσον έχουν εκπλη-
ρώσει τις ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις. Οι ζηµιές που υπέστη
το φυτικό κεφάλαιο και το πάγιο κεφάλαιο θα συµπεριληφθούν
στο ετήσιο πρόγραµµα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων
(ΠΣΕΑ). 

Όσον αφορά τις υπόλοιπες παρατηρήσεις σας, πέραν από τη
ρητορική η οποία είναι κατανοητή προερχόµενη από το κόµµα
στο οποίο ανήκετε, θα ήθελα να σας πω ότι εγώ δεν θα είχα καµ-
µία αντίρρηση, αντιθέτως θα σας παρακαλούσα να ενθαρρύνετε
το λαό κάθε περιοχής, την κοινωνία κάθε περιοχής να µετέχει σε
όποιο εθελοντικό πρόγραµµα αντιµετώπισης και πρόληψης του
τεράστιου κινδύνου της πυρκαγιάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Το κάνουµε, κύριε Υπουργέ. Εµείς
τουλάχιστον το κάνουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Δηµόσιας
Τάξης και Προστασίας του Πολίτη): Αυτό για εµάς είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό και κατά τούτο νοµίζω ότι µπορούµε να έχουµε
κοινό έδαφος ενέργειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί τώρα
η πρώτη µε αριθµό 36/24-7-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Χαρούλας Καφαντάρη προς
τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-

λαγής και Υγείας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων ενηµέρωσης των
πολιτών σε συµβάντα ατµοσφαιρικής ρύπανσης. 

Το λόγο έχει η κυρία Βουλευτής για δύο λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, στο

έλεος των φωτοχηµικών ρύπων βρισκόµαστε οι κάτοικοι του Λε-
κανοπεδίου κατά το µήνα Ιούλιο. Ένας από αυτούς τους µετρού-
µενους ρύπους είναι και το όζον, που σχηµατίζεται ως γνωστόν
από την καταλυτική αντίδραση άλλων ανθρωπογενών ρύπων µε
τη βοήθεια της υπεριώδους ακτινοβολίας κατά τη διάρκεια της
ηµέρας, δηλαδή σε συνθήκες υψηλής θερµοκρασίας και ηλιοφά-
νειας. Πηγές των ρύπων που συντελούν στη δηµιουργία του
όζοντος, του κακού όζοντος, του τροποσφαιρικού όπως λέγεται
επιστηµονικά, είναι τα οχήµατα, τα εργοστάσια, οι χωµατερές,
και άλλες µικρές πηγές, όπως τα βενζινάδικα και άλλα. 

Σύµφωνα µε το ΥΠΕΚΑ –ετήσιες εκθέσεις του αναφέρω αυτή
τη στιγµή- συνέπειες της αύξησης των ρύπων και συγκεκριµένα
του όζοντος, δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα στην ανθρώπινη
υγεία, προβλήµατα αναπνευστικά και διαφόρων άλλων ειδών,
αλλά συγχρόνως έχουν σοβαρές επιπτώσεις στα δάση και στις
αγροτικές καλλιέργειες.

Συγκεκριµένα τώρα, την Πέµπτη 12 Ιουλίου 2012 το µεσηµέρι
το όζον έφτασε τα 236 µg/m3 στους Θρακοµακεδόνες, πολύ
πάνω από το όριο ενηµέρωσης κοινού που είναι τα 180 µg και
αγγίζοντας το όριο 240 µg που είναι το όριο επιβολής έκτακτων
µέτρων, εφόσον ξεπερνιέται επί τρεις συνεχείς ώρες. 

Παρ’ ότι η ΕΜΥ προέβλεψε καύσωνα, το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής καθυστέρησε πάνω
από δυο ώρες να εκδώσει ανακοίνωση για την προφύλαξη των
ευαίσθητων οµάδων. Εκ των υστέρων, παρακάλεσε τους πολίτες
να µην χρησιµοποιούν ΙΧ, να µη διακινούν βενζίνες, να αποφεύ-
γεται η κατά το δυνατόν λειτουργία επιχειρήσεων όπως βαφεία,
επιµεταλωτήρια κ.λπ., που εκπέµπουν πτητικούς οργανικούς
υδρογονάνθρακες. 

Το ίδιο το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατι-
κής Αλλαγής, δηλαδή, παραβίασε την εθνική και κοινοτική νοµο-
θεσία και την κοινή υπουργική απόφαση 14122/549/Ε.103/2011
που αναφέρεται στο ΦΕΚ488/Β/30-3-2011, η οποία ενσωµατώνει
την Οδηγία 50/2008 και αφορά µέτρα για τη βελτίωση ποιότητας
της ατµόσφαιρας και η οποία απαιτεί και επιτάσσει την εξαντλη-
τική ενηµέρωση του κοινού, προκειµένου να προστατευθεί η δη-
µόσια υγεία, ενώ η λήψη προσωρινών µέτρων επιβάλλεται –και
αυτό έχει σηµασία- ακόµα και αν υπάρχει κίνδυνος υπέρβασης
του ορίου συναγερµού, ειδικά για το όζον. 

Επίσης, δεν µπορούµε να µην αναφέρουµε ότι τη Δευτέρα 16
Ιουλίου καταγράφηκε ρεκόρ επταετίας για το όζον στην Αθήνα.
Συγκεκριµένα, το µεσηµέρι της Δευτέρας, η τιµή ήταν 343 µg
στους Θρακοµακεδόνες µε επτάωρη παρουσία. Επίσης, σηµει-
ώθηκε υπέρβαση στα όρια συναγερµού και στους σταθµούς Λυ-
κόβρυσης για τρεις ώρες και στο σταθµό Αγίας Παρασκευής για
µια ώρα. Αναφέρουµε δε, και το πρόσφατο,  όπου στις 26 Ιουλίου
2012 το όζον στους Θρακοµακεδόνες έφτασε τα 191µg. Το
Υπουργείο εξέδωσε για την προστασία των ευπαθών οµάδων
ανακοίνωση µε καθυστέρηση κι ενώ η υπέρβαση σηµειώθηκε
στις 13.00’, η ανακοίνωση εξεδόθη στις 14.45’.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αναφέρω κάτι,
το οποίο έχω παρακολουθήσει: Τα Σαββατοκύριακα και τις αρ-
γίες η ιστοσελίδα του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής δεν ενηµερώνεται για τους ρύπους. Σήµερα,
µέχρι τις 13.00’ οι τιµές για το όζον ήταν της Παρασκευής 27 Ιου-
λίου. Μετά τις 13.00’ ενηµερώθηκε η ιστοσελίδα για τους σηµε-
ρινούς ρύπους.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρία συνάδελφε,
διατυπώστε την ερώτησή σας και µετά θα συνεχίσετε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό είναι ένα πολύ
σοβαρό ζήτηµα που πρέπει να απασχολήσει και το Υπουργείο
και γενικότερα την πολιτική ηγεσία, γιατί έχει να κάνει µε την
υγεία όλου του πληθυσµού στο Λεκανοπέδιο.

Τα ερωτήµατα που θέλω να σας θέσω είναι τα εξής: Τι µέτρα
λαµβάνονται από το Υπουργείο, ώστε να ενηµερώνονται οι πολί-
τες για την ατµοσφαιρική ρύπανση έγκαιρα, σε ωριαία βάση,
σύµφωνα µε την κοινή υπουργική απόφαση 488/Β/30-3-2011 και



όχι να εκδίδονται εκ των υστέρων ανακοινώσεις;
Δεύτερον, τι στρατηγική θα ακολουθηθεί και ποια µακροχρό-

νια µέτρα θα παρθούν για τη συνολική µείωση των ανθρωπογε-
νών ρύπων, ιδιαίτερα του ατµοσφαιρικού όζοντος και του
µεθανίου στην Αττική;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Το λόγο έχει ο

Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ.
Ευάγγελος Λιβιεράτος για να απαντήσει στην κυρία συνάδελφο
Βουλευτή για τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΒΙΕΡΑΤΟΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε, για την ερώτησή σας αυτή
και ιδιαίτερα για τα πρόσθετα στοιχεία που δώσατε και τα οποία
δεν υπήρχαν στην έντυπη ερώτηση που είχαµε υπόψη µας και τα
οποία τα σηµειώνω. 

Το πρόβληµα, βέβαια, της ατµοσφαιρικής ρύπανσης ιδιαίτερα
του Λεκανοπεδίου είναι ένα τεράστιο πρόβληµα που δεν µπο-
ρούµε να το εξαντλήσουµε στο πλαίσιο µιας επίκαιρης ερώτη-
σης. Θα προσπαθήσω να επικεντρωθώ στο θέµα που θίγετε. 

Έχουν εφαρµοστεί κατά καιρούς πολιτικές που άµεσα ή έµ-
µεσα έχουν συµβάλει στη βελτίωση της ποιότητας την ατµόσφαι-
ρας. Δεν µπορούµε να το αγνοήσουµε αυτό. 

Ενδεικτικά αναφέρω ορισµένες από αυτές: Ο περιορισµός της
χρήσης των ιδιωτικών αυτοκινήτων, η βελτίωση των δροµολογίων
των µέσων µαζικής µεταφοράς, το µετρό, ο προαστιακός, η
χρήση ειδικών λωρίδων για τα µέσα µαζικής µεταφοράς, οι έλεγ-
χοι των εκποµπών από οχήµατα και εγκαταστάσεις καύσης, η
προώθηση της χρήσης των οχηµάτων νέων τεχνολογιών, η ανα-
νέωση του στόλου των µέσων µεταφοράς, η χρήση του φυσικού
αερίου, η εφαρµογή του θεσµού της κάρτας ελέγχου καυσαε-
ρίων, η χρήση φιλικότερων καυσίµων, τα µέτρα µείωσης των εκ-
ποµπών οργανικών πτητικών ενώσεων σε όλα τα στάδια της
αποθήκευσης και πολλά άλλα, τα οποία δεν αναφέρω. 

Από τα στοιχεία τα οποία λαµβάνονται  προκύπτει σταθερο-
ποίηση ή µείωση  των επιπέδων ρύπανσης, παρά την αύξηση των
δραστηριοτήτων της πόλης. Ωστόσο σηµειώνονται, όπως τονί-
σατε και εσείς, υπερβάσεις των οριακών τιµών σε ορισµένους
ρύπους, όπως το όζον. Η ατµοσφαιρική ρύπανση στην Αθήνα
παρακολουθείται µέσω του δικτύου δεκαέξι σταθµών µέτρησης,
το οποίο εκσυγχρονίστηκε το 2001. Το δίκτυο λειτουργεί µε ευ-
θύνη του τµήµατος ποιότητας ατµοσφαιρικής ρύπανσης, διεύ-
θυνσης ελέγχου ατµοσφαιρικής ρύπανσης και θορύβου του
ΥΠΕΚΑ. Η µέτρηση των ρύπων γίνεται σε συνεχή βάση, καθ’ όλη
τη διάρκεια του εικοσιτετραώρου, µε αυτόµατους σταθµούς και
αναλυτές, καθώς και συστήµατα τηλεµετάδοσης. 

Ειδικά για το όζον, όπως πολύ σωστά είπατε, είναι δευτερογε-
νής ρύπος που προκύπτει από µετασχηµατισµό πρωτογενών
ρύπων, υπό την επίδραση ηλιακής ακτινοβολίας. Οι υπερβάσεις
οφείλονται κατά κύριο λόγο στο κλίµα -ηλιοφάνεια και υψηλές
θερµοκρασίες- σε όλη τη χώρα και όχι µόνο στην Αττική. Για το
λόγο αυτό περιορίζονται στη διάρκεια των καλοκαιρινών µηνών
για ορισµένες ώρες της ηµέρας, από 12.00’ έως 17.00’ το από-
γευµα, και µάλιστα στην περιφέρεια, λόγω της µετακίνησης των
ρύπων και όχι τόσο στο κέντρο της πόλης. 

Πρέπει να επισηµανθεί ότι οι  υψηλές συγκεντρώσεις όζοντος
έχουν καταµετρηθεί και σε σταθµούς αποµακρυσµένους από
αστικές περιοχές, όπως στη Βοιωτία και στην Κρήτη και επίσης,
οι υπερβάσεις των οριακών τιµών παρατηρούνται και το Σαββα-
τοκύριακο, παρ’ όλο που οι δραστηριότητες στην πόλη είναι µει-
ωµένες. 

Είναι αυτονόητο ότι αντίστοιχα προβλήµατα για το ρύπο αυτό
παρουσιάζονται σε όλες τις νότιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Έχουµε προβλήµατα και εκεί. Το γεγονός ότι το κλίµα δεν
ευνοεί την αντιµετώπιση της φωτοχηµικής ρύπανσης δεν σηµαί-
νει ότι το ΥΠΕΚΑ δεν καταβάλλει και δεν πρόκειται να συνεχίσει
να καταβάλει προσπάθειες, εκσυγχρονίζοντας το δίκτυο, τόσο
για την άµβλυνση του φαινοµένου, όσο και για την προστασία
των πολιτών από τις επιπτώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Η Βουλευτής κ. Χα-
ρούλα Καφαντάρη έχει το λόγο για τρία λεπτά. 

ΧΑΡΟΥΛΑ ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Αναφέρθηκα στην πρωτοµιλία µου
στις 16 Ιουλίου 2012, όπου το όζον στην Αθήνα έσπασε ρεκόρ
επταετίας. Όµως, δεν µπορώ να µην αναφέρω ότι την ίδια ηµέρα
επετράπη η είσοδος όλων των οχηµάτων στο δακτύλιο στην
Αθήνα. 

Από τη δεκαετία του ‘80, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαν θεσπιστεί κάποια µέτρα, τα
οποία όµως σταδιακά καταργούνται.

Πέρυσι µε την ΚΥΑ 1640/20-7-2011 ΦΕΚ Β’, καταργήθηκε ο µι-
κρός δακτύλιος, επιτρέπεται η είσοδος όλων των οχηµάτων από
τις 13 Ιουλίου µέχρι τις 5 Σεπτεµβρίου, ενώ πριν, όπως θυµόµα-
στε, ίσχυε µόνο για τον µήνα Αύγουστο. Ενώ παλιά στο πλαίσιο
του επιχειρησιακού προγράµµατος για το περιβάλλον ΕΠΕΡ της
προηγούµενης προγραµµατικής περιόδου του Β’ Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης είχαν χρηµατοδοτηθεί µελέτες για τη ρύ-
πανση στην Αθήνα, πολλές από αυτές έχουν µείνει στα συρτάρια.
Δεν µπορώ, όµως, να µην αναφέρω, κύριε Υπουργέ, ότι και ο
πρώην Υπουργός ΠΕΚΑ κατήργησε την απαγόρευση πετρελαι-
οκίνησης οχηµάτων, η οποία ίσχυε για την Αθήνα και τη Θεσσα-
λονίκη, ακριβώς λόγω του νέφους. 

Συγκεκριµένα, στις 9-11-2011, µε ρύθµιση του τότε Υπουργού
Γεώργιου Παπακωνσταντίνου νοµοθετήθηκε η άµεση άρση της
απαγόρευσης κυκλοφορίας πετρελαιοκίνητων οχηµάτων τεχνο-
λογίας EURO V και VI στα αστικά κέντρα, Αθηνών, Θεσσαλονί-
κης, απαγόρευση η οποία ίσχυε από το 1991 και τότε  υπήρχαν
–πέρυσι δηλαδή- επιφυλάξεις  των αρµόδιων φορέων. 

Πιστεύουµε ότι το ΥΠΕΚΑ πρέπει να ασχοληθεί  σοβαρά µε το
θέµα της ατµοσφαιρικής ρύπανσης. Πιστεύουµε ότι πρέπει να
παρθούν κάποια µακροπρόθεσµα µέτρα. Σαφώς είναι ένα ζήτηµα
των σύγχρονων πόλεων Νότιας Ευρώπης, όπως ανέφερε ο κύ-
ριος Υπουργός, αλλά κάποια µέτρα άµεσα µπορούν να παρθούν,
ακριβώς για να αντιµετωπιστεί η αύξηση του φωτοχηµικού νέ-
φους και των συνεπειών του. 

Για µας παραδείγµατος χάριν αυτά είναι: Η ενθάρρυνση της
χρήσης των µέσων µαζικής µεταφοράς. Η δηµιουργία αποτελε-
σµατικότερου δικτύου µε οριζόντια και περιφερειακή συγκοινω-
νία µέσα στην πόλη, µε χρονική επέκταση των δροµολογίων.
Φιλικότερη αυτοκίνηση προς το περιβάλλον και βελτιστοποίηση
των καυσίµων. Έλεγχος, τήρηση του κανονιστικού πλαισίου προ-
διαγραφών όλων των τύπων καυσίµου µε συχνούς και αυστη-
ρούς ελέγχους. Επαναφορά δε της απαγόρευσης της κίνησης
πετρελαιοκίνητων οχηµάτων. Επίσης, επαναπροσδιορισµός της
λήψης έκτακτων µέτρων, ιδιαίτερα κατά τις καλοκαιρινές µέρες
µε υψηλές θερµοκρασίες και έντονη ξηρασία. Ανάπτυξη περια-
στικού πράσινου και προώθηση δενδροφυτεύσεων, ώστε να δη-
µιουργηθούν φυσικοί πνεύµονες που θα συµβάλουν στην αντιµε-
τώπιση της αύξησης του φωτοχηµικού νέφους. Περιβαλλοντικός
σχεδιασµός και διαχείριση του αστικού πράσινου. 

Σηµειώνουµε, κλείνοντας, ότι το θέµα της δηµόσιας υγείας
οφείλει να είναι πρώτιστο καθήκον και του Υπουργείου Υγείας
και του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής. Πρέπει άµεσα να παρθούν µέτρα βραχυπρόθεσµα και
µακροπρόθεσµα, ανεξάρτητα όποιου οικονοµικού, αλλά και πο-
λιτικού κόστους. 

Εξάλλου, ας µην ξεχνάµε ότι η κλιµατική αλλαγή είναι πα-
ρούσα. Άλλωστε η αιθάλη και το ατµοσφαιρικό όζον, σύµφωνα
και µε πρόσφατες µελέτες και ένα πρόσφατο άρθρο στο επιστη-
µονικό περιοδικό «NATURE» ευθύνονται αποκλειστικά  για την
επέκταση της τροπικής ζώνης προς Βορράν. Απευθύνοµαι αυτήν
τη στιγµή προς το Υπουργείο Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής. Πρέπει αυτά τα πράγµατα να τα λάβουµε σο-
βαρά υπ’ όψιν µας και να χαράξουµε µακροπρόθεσµα σχέδια, το
επαναλαµβάνω, ανεξάρτητα οικονοµικού και πολιτικού κόστους. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-

µατικής Αλλαγής κ .Ευάγγελος Λιβιεράτος για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΒΙΕΡΑΤΟΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Γι’ αυτό σας ευχαρίστησα στην
αρχή, γιατί θέσατε όλα αυτά τα θέµατα µέχρι την ερηµοποίηση. 



Τώρα για το όζον, σύµφωνα µε την ισχύουσα σήµερα εθνική
νοµοθεσία στην οποία έχουν ενσωµατωθεί οι σχετικές κοινοτικές
οδηγίες, προβλέπονται δύο όρια σε ωριαία βάση, το όριο της
ενηµέρωσης πληθυσµού και το όριο του συναγερµού. 

Έκτακτα µέτρα λαµβάνονται στην περίπτωση υπέρβασης του
ορίου συναγερµού, που είναι τα 240 µg/m3 για περισσότερο από
τρεις συνεχόµενες ώρες, ενώ στις άλλες περιπτώσεις υπέρβα-
σης η µόνη απαιτούµενη ενέργεια σύµφωνα µε την κείµενη νο-
µοθεσία, η οποία τηρείται απαρέγκλιτα από την αρµόδια υπηρε-
σία του Υπουργείου, είναι η ενηµέρωση του πληθυσµού. Για το
λόγο αυτό στη νοµοθεσία το όριο των 180 µg/m3, που είναι το
όριο ενηµέρωσης, ονοµάζεται όριο ενηµέρωσης ακριβώς γι’
αυτό το λόγο. Για την ενηµέρωση αυτή εκδίδεται από το ΥΠΕΚΑ
ανακοίνωση στην οποία περιλαµβάνονται οι πληροφορίες για τα
επίπεδα ρύπανσης από όζον, η προβλεπόµενη εξέλιξη των τιµών
και οδηγίες ή συστάσεις του Υπουργείου Υγείας.

Στο ΥΠΕΚΑ λειτουργεί σύστηµα πληροφόρησης του κοινού και
για τις απογευµατινές ώρες, αλλά και για τα Σαββατοκύριακα,
έτσι ώστε έγκαιρα να αντιµετωπιστούν περιπτώσεις υπέρβασης
των οριακών τιµών.

Τώρα το θέµα της ιστοσελίδας θα το δούµε, γιατί έχουµε αρ-
κετά προβλήµατα εκεί. 

Ως προς τα επεισόδια ρύπανσης που αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας, στις 12/7 και στις 13/7 σηµειώθηκαν όντως υψηλές
τιµές όζοντος και παρ’ όλο που δεν σηµειώθηκε η υπέρβαση του
ορίου συναγερµού για τρεις συνεχόµενες ώρες, το ΥΠΕΚΑ εξέ-
δωσε επιπλέον συστάσεις. Στις 16/7, µετά από µία εβδοµάδα συ-
νεχιζόµενων αντίξοων µετεωρολογικών συνθηκών, υπήρξε υπέρ-
βαση του ορίου συναγερµού για παραπάνω από τρεις ώρες. Το
ΥΠΕΚΑ και σε αυτήν την περίπτωση έγκαιρα εξέδωσε και τις δύο
προβλεπόµενες ανακοινώσεις οι οποίες είναι αναρτηµένες στην
ιστοσελίδα. Δηλαδή, πριν την υπέρβαση του ορίου συναγερµού
εκδόθηκαν ανακοινώσεις οι οποίες προειδοποιούσαν για τις ευ-
νοϊκές συνθήκες συσσώρευσης ρύπων.

Έχω εδώ από τις 12/7 έως τις 16/7 όλους τους πίνακες µε τις
τιµές, τις οποίες θέτω στη διάθεσή σας και τις καταθέτω, για να
έχετε µία πλήρη εικόνα της εξέλιξης του φαινοµένου.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής, κ. Ευάγγελος Λιβιεράτος, καταθέτει για τα
Πρακτικά της Βουλής τους προαναφερθέντες πίνακες τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πρέπει να τονιστεί ότι οι συστάσεις προς το κοινό γίνονται
βάσει κάποιων επιστηµονικών δεδοµένων από ειδικούς επιστή-
µονες υψηλού επιπέδου που διαθέτει το ΥΠΕΚΑ και, όπως ανέ-
φερα στην πρωτολογία µου, το όζον σχηµατίζεται από άλλους
ρύπους και ο συσχετισµός των συγκεντρώσεων ρύπων στην
ατµόσφαιρα είναι κρίσιµος για τα επίπεδα του όζοντος.

Το ΥΠΕΚΑ, στο πλαίσιο της έγκαιρης και έγκυρης ενηµέρω-
σης, χρησιµοποιεί αρκετά µέσα, όπως έναν ειδικό τηλεφωνικό
αριθµό, την ιστοσελίδα του, µε τα προβλήµατα που αναφέρατε
και έχω εντοπίσει και εγώ, την πληροφόρηση των διαπιστευµέ-
νων δηµοσιογράφων, την έκδοση ετήσιας αναλυτικής έκθεσης,
έκτακτες ανακοινώσεις και συστάσεις. Τα στελέχη του Υπουρ-
γείου είναι επιφορτισµένα να κάνουν το καλύτερο δυνατό ώστε
η έκδοση των δελτίων Τύπου και η ενηµέρωση των διαπιστευµέ-
νων δηµοσιογράφων να ολοκληρώνονται στο συντοµότερο χρο-
νικό διάστηµα.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας πω ότι η χώρα εφαρµόζει όλες
τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ό,τι αφορά τη βελ-
τίωση της ποιότητας της ατµόσφαιρας µέσα από την εφαρµογή
των σχετικών οδηγιών. Επίσης, να σας πω ότι χάρη στην ερώ-
τησή σας βρήκαµε ότι για ένα χρόνο καθυστερούν χρηµατοδο-
τήσεις που είναι διαθέσιµες πρώτον, για την ανανέωση και την
επέκταση του Εθνικού Δικτύου Παρακολούθησης σε όλη την Ελ-
λάδα, ώστε οι δεκαέξι σταθµοί να γίνουν τριάντα δύο, αυτό είναι
ένας προϋπολογισµός 5,5 εκατοµµυρίων ευρώ, δεύτερον, το σύ-
στηµα εθνικού δικτύου χαρτογράφησης στο χώρο, ώστε να µπο-
ρούµε µέσω διαδικτύου να έχουµε την εικόνα των προβληµάτων
στο χώρο της ρύπανσης, που είναι 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Αυτά
λιµνάζουν, δυστυχώς. Θα δούµε για ποιους λόγους λιµνάζουν.

Επίσης, υπάρχει ένα κονδύλι 500 χιλιάδων ευρώ, το οποίο είναι
έτοιµο να προκηρυχτεί, για το εργαστήριο διαβαθµονόµησης του
συστήµατος µέτρησης που διαθέτουµε, έτσι ώστε να είναι καλιµ-
πραρισµένο, όπως λέγεται, να είναι δηλαδή αξιόπιστο στη συλ-
λογή των τιµών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα συζητηθεί η δεύ-

τερη µε αριθµό 42/24-7-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Ηλία Κασιδιάρη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών,  σχετικά µε τη µείωση των δαπανών
για τη χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων.

Το λόγο έχει ο κ. Ηλίας Κασιδιάρης για να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα ξεκινήσω την ερώτησή µου ανοίγον-
τας εισαγωγικά, κύριε Υφυπουργέ, µεταφέροντάς σας µία δή-
λωση την οποία ενδεχοµένως και να ενθυµείσθε, αν βεβαίως
παρακολουθούσατε την οµιλία του Προέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας κατά τις Προγραµµατικές Δηλώσεις. «Πρόθεσή µας είναι
να αλλάξουµε άµεσα το πολιτικό σύστηµα και τη Δηµόσια Διοί-
κηση. Εδώ δεν υπάρχουν εµπόδια ούτε από τη δανειακή σύµ-
βαση ούτε από κανέναν και θα κινηθούµε αποφασιστικά. Θα
περιοριστεί η χρηµατοδότηση των κοµµάτων.». Αντώνιος Σαµα-
ράς, 6 Ιουλίου 2012. Πολύ σωστή δήλωση προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Την προσυπογράφουµε κι εµείς. Αλλά αφήνει ένα τερά-
στιο κενό εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός της Συγκυβερνήσεως. 

Αυτό είναι και το νόηµα της ερωτήσεώς µας σήµερα: Πότε και
πόσα; Είναι διττή η ερώτηση και πολύ απλή. Αναµένουµε απάν-
τηση συγκεκριµένη γιατί από την πολύ µικρή κοινοβουλευτική
µας εµπειρία έως τώρα εδώ στη διαδικασία του Κοινοβουλευτι-
κού Ελέγχου, έχουµε την αίσθηση ότι είναι κοινή γραµµή όλων
των Υφυπουργών να µην απαντούν µε σαφήνεια. Δεν ζητούµε γε-
νικότητες και ευχολόγια. Περιµένουµε από εσάς να µας πείτε ότι
έχουµε ένα νοµοσχέδιο έτοιµο προς ψήφιση, για παράδειγµα το
µήνα Σεπτέµβριο ή το µήνα Οκτώβριο και θα προτείνουµε για πα-
ράδειγµα τη µείωση στο 20% του τωρινού ποσού, το οποίο κα-
τασπαταλείται από τα δηµόσια ταµεία για τα κόµµατα. 

Το να µειωθεί η κρατική χρηµατοδότηση των κοµµάτων στο
20% του παρόντος ποσού είναι και η πρόταση νόµου που κατέ-
θεσε η Χρυσή Αυγή. Είναι ένα τερατώδες σκάνδαλο για εµάς.
Είναι τεράστια τα ποσά τα οποία σπαταλώνται σήµερα που η κοι-
νωνία µας κυριολεκτικά αιµορραγεί. Για να είµαι πιο ακριβής, η
αρχική µας πρόταση, αυτό που σκεφτήκαµε εξαρχής ήταν να
πούµε να καταργηθούν οριστικά οι κρατικές χρηµατοδοτήσεις
προς τα κόµµατα. Κάτι τέτοιο, όµως, από ό,τι είδαµε, αντιβαίνει
στο Σύνταγµα. 

Κι εδώ θεωρώ ότι έχει διαπράξει ένα ατόπηµα ο συνταγµατι-
κός νοµοθέτης, διότι δέχεται ότι αν δεν παίρνουν λεφτά τα κόµ-
µατα, θα έρθουν άλλες δυνάµεις για να τα χρηµατοδοτήσουν κι
έτσι το πολιτικό παιχνίδι δεν θα είναι καθαρό. Ασφαλώς και υπο-
πίπτει σε ατόπηµα ο συνταγµατικός νοµοθέτης, διότι και τώρα
έχουν µπει σε πολιτικό παιχνίδι πολυεθνικές εταιρείες, µεγαλο-
εργολάβοι, καναλάρχες. Όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου
έχουν δεχθεί έξωθεν διευκολύνσεις. Και δεν αναφέροµαι µόνο
στη «SIEMENS» και στα µαύρα ταµεία του κ. Τσουκάτου. Από τη
«SIEMENS» διευκολύνσεις δέχτηκε και η Νέα Δηµοκρατία. Ούτε
η Αριστερά είναι καθαρή. Ασφαλώς ξένες δυνάµεις χρηµατοδο-
τούσαν τους δύο πόλους της Αριστεράς. Και αναφέροµαι στη
Σοβιετική ‘Ενωση και στο καθεστώς Τσαουσέσκου στη Ρουµα-
νία.

Για να ολοκληρώσω, όµως, την πρωτολογία µου: Μείωση χρη-
µατοδότησης στα κόµµατα. Πότε και πόσα; Αυτό είναι το ερώ-
τηµά µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Θα απαντήσει ο

Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Χαράλαµπος Αθανα-
σίου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-

τερικών): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ για την ερώτηση.
Πράγµατι είναι µία ερώτηση η οποία απασχολεί τον ελληνικό λαό.
Δίνεται, όµως, και η ευκαιρία για να σας εκθέσω ποιες είναι οι



απόψεις της Κυβέρνησης και ειδικότερα του Υπουργείου µας.
Όπως ξέρετε, η οµαλή και ανεπηρέαστη από ιδιωτικά συµφέ-

ροντα λειτουργία των κοµµάτων και εν γένει του πολιτικού µας
συστήµατος επέβαλε τη ρύθµισή τους ούτως ώστε να υπάρχει
διαφάνεια στα πολιτικά των κοµµάτων που δεν υπήρχε µέχρι
πρότινος. Έτσι, λοιπόν, σύµφωνα µε το Σύνταγµά µας, το άρθρο
29 παράγραφος 2 ορίζει ότι τα κόµµατα έχουν δικαίωµα στην οι-
κονοµική τους ενίσχυση από το κράτος για τις εκλογικές και λει-
τουργικές τους δαπάνες, όπως ορίζει ο νόµος. Σε εκτέλεση,
λοιπόν, της διάταξης αυτής ψηφίστηκε ο εκτελεστικός νόµος
3023/2002 που καθορίζει πώς γίνεται η χρηµατοδότηση των κοµ-
µάτων πάντοτε µέσα στο πλαίσιο της εξυγίανσης του πολιτικού
συστήµατος της χώρας, ούτως ώστε να µην εξαρτάται από ιδιω-
τικά συµφέροντα και εταιρείες που αναφέρετε. Δεν ξέρω τι έχετε
υπ’ όψιν σας, αλλά όσον αφορά την παρούσα Κυβέρνηση, αυτά
είναι εντελώς ξένα και δεν πρόκειται τα κόµµατα τουλάχιστον
που είναι στη συγκυβέρνηση να δεχθούν οποιαδήποτε επιχορή-
γηση µε τους τρόπους που υπαινιχθήκατε. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το νόµο που σας είπα, το ποσοστό της
χρηµατοδότησης των κοµµάτων ανέρχεται σε 1,02 ‰ των τακτι-
κών εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού. Αν κατά τη διάρκεια
του έτους υπάρχουν και εκλογές, το ποσοστό ανέρχεται σε 0,22
χιλιοστά, σύµφωνα µε τη ρητή διάταξη του νόµου. Εάν, όπως εί-
χαµε φέτος, έχουµε διπλή εκλογή, το ποσοστό αυτό, το 0,22, δεν
διπλασιάζεται, αλλά πηγαίνει στο 0,35. Έτσι ήταν µέχρι το 2009
η χρηµατοδότηση των κοµµάτων. Εν όψει όµως  της οικονοµικής
κρίσης που έπληξε τη χώρα µας έγινε µία σαφέστατη µέσω του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους µείωση της χρηµατοδότησης
τουλάχιστον κατά 40%. Αυτό έγινε και υλοποιήθηκε. Σας λέω,
λοιπόν, για να αναφερθώ στα τελευταία έτη, ότι η µείωση έχει
φτάσει και το 50%. Ενδεικτικά σας λέω ότι το 2011 η χρηµατο-
δότηση των κοµµάτων ήταν 54.018.624 ευρώ και το 2012 ήταν
µόνο 29.000.710 ευρώ, δηλαδή το ήµισυ περίπου της χρηµατο-
δότησης. 

Τώρα, πολύ σωστή είναι η ερώτηση, τι σκοπεύει να κάνει η Κυ-
βέρνηση. Πράγµατι, στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης και
του Υπουργείου -όπως πολύ σωστά αναφερθήκατε στη δήλωση
του Πρωθυπουργού- είναι η δραστική περαιτέρω µείωση της
χρηµατοδότησης, µέσα στα πλαίσια βέβαια αυτής της δηµοσιο-
νοµικής κατάστασης που βρίσκεται η χώρα. Δεν µπορώ αυτήν τη
στιγµή να σας πω συγκεκριµένο ποσό, διότι θέλει µία µελέτη και
δεν είναι απλό το ζήτηµα. Είναι και µία απόφαση η οποία θα λη-
φθεί από τους τρεις Αρχηγούς των κοµµάτων που στηρίζουν την
Κυβέρνηση. Πάντως, πρόθεση είναι να υπάρξει γενναία µείωση,
ούτως ώστε να γίνει ο µεγαλύτερος δυνατός περιορισµός της
χρηµατοδότησης των κοµµάτων. 

Πρέπει να σας πω, τελειώνοντας, ότι αυτό γίνεται για να µην
έχουµε ιδιωτικές εξαρτήσεις. Σε άλλες χώρες, όπως ξέρετε,
υπάρχουν τέτοιες εξαρτήσεις. Θα επανεξεταστεί το ζήτηµα
αυτό, προσωπικά όµως σας λέω ότι είµαι αντίθετος και η Κυβέρ-
νηση είναι αντίθετη σε οποιαδήποτε χρηµατοδότηση από ιδιώ-
τες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Βουλευτής
Νοµού Αττικής κ. Ηλίας Κασιδιάρης έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Δέχοµαι το ότι δεν µου απαντάτε συγκε-
κριµένα, δεν υπάρχει συγκεκριµένο ποσό. Θα πω εγώ ένα συγ-
κεκριµένο ποσό. Το 2013 το ελληνικό κράτος έχει σκοπό να
δώσει στα κόµµατα 50 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ, περίπου 55
εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό µπορεί να ακούγεται µικρό σε
σχέση µε τα νέα µέτρα των 11,5 δισεκατοµµυρίων, αλλά για τη
σηµερινή ελληνική κοινωνία, την οποία βιώνουµε, το ποσό αυτό
είναι αστρονοµικό. Έχετε µία ευκαιρία, επιστρέφοντας το ποσό
αυτό στην κοινωνία, µη αποδίδοντας την κοµµατική επιχορήγηση
για το 2013, να ξανακερδίσετε την εµπιστοσύνη της κοινωνίας. 

Θεωρούµε ως Χρυσή Αυγή ότι είναι εφικτό τα κόµµατα να λει-
τουργήσουν και χωρίς καµµία κρατική χρηµατοδότηση. Απόδειξη
είναι η δράση του κόµµατός µας κατά τις δυο πρόσφατες εκλο-
γικές αναµετρήσεις, όπου τα καταφέραµε χωρίς να πάρουµε
µισό ευρώ και εν συνεχεία, αφού λάβαµε την κρατική χρηµατο-
δότηση, πήραµε µια απόφαση εµείς οι φασίστες, όπως µας λέτε.
Ο κ. Σαµαράς έλεγε ότι φοράµε στα µπράτσα µας αγκυλωτούς

σταυρούς. Εµείς, λοιπόν, οι φασίστες και οι νεοναζί αποφασί-
σαµε να επιστρέψουµε την κρατική χρηµατοδότηση στο λαό. Κά-
ποιοι λένε ότι το κάνουµε από λαϊκισµό. Εµείς λέµε ότι το
κάνουµε από φιλανθρωπία. Αλλά λέµε και κάτι άλλο, ότι ο λόγος
που το κάνουµε είναι γιατί το χρήµα γεννά την αλαζονεία και τη
διαφθορά και ο καλύτερος τρόπος να διαφθείρεις µια αγνή προ-
σπάθεια, όπως η δική µας, είναι να βάλεις µέσα της χρήµα. Γι’
αυτό, λοιπόν, αποφασίζουµε να επιστρέψουµε µέσω συσσιτίων
τα χρήµατα αυτά στο λαό και σας ενηµερώνω ότι και την Τετάρτη
αυτή, µεθαύριο, στις 9 η ώρα το πρωί, εδώ  στο Σύνταγµα θα κά-
νουµε ακριβώς το ίδιο πράγµα οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής
και τα στελέχη του κόµµατός µας. Από εκεί και πέρα, εµείς οι
ναζί και πάλι προτείνουµε να γίνει ένα δηµοψήφισµα για το θέµα.
Εάν θέτατε στον ελληνικό λαό το ερώτηµα «να καταργηθούν οι
κρατικές επιχορηγήσεις προς τα κόµµατα, ναι ή όχι;», ποια νοµί-
ζετε ότι θα ήταν η απάντηση; Ποιο νοµίζετε ότι θα ήταν το ποσο-
στό; Θα ήταν 99,9% και πλέον υπέρ του «ναι». 

Βρισκόµαστε απέναντι σε µία κοινωνία η οποία αντιδρά µε δια-
φορετικούς τρόπους ανά χρονικές περιόδους. Η αρχική περίο-
δος της αγανάκτησης τελείωσε. Οι αγανακτισµένοι έφυγαν από
το Σύνταγµα. Βαρέθηκε ο κόσµος να κτυπάει κατσαρόλες, να
τρώει χηµικά από την Αστυνοµία και να διαλύεται. Διανύουµε την
περίοδο της αυτοκτονίας. Το θέµα είναι, κύριε Υφυπουργέ, ποιος
θα πει πρώτος: «Δεν φεύγω, δεν αυτοκτονώ, θα στρέψω το όπλο
σε αυτόν που ευθύνεται για την κατάστασή µου, θα πάρω και
άλλον µαζί µου». Από την περίοδο της αυτοκτονίας πολλοί θεω-
ρούν ότι πολύ σύντοµα η Ελλάδα θα περάσει στην περίοδο της
σφαίρας.

Στην Αλβανία πριν δεκαπέντε χρόνια, έλεγαν οι Αλβανοί αυτό
που λένε οι Έλληνες σήµερα, «µας έφαγαν τα λεφτά». Τι έκαναν;
Μπήκαν στις στρατιωτικές αποθήκες, έβγαλαν όπλα και έριχναν
ριπές στον αέρα. Ξέρετε ότι από τις αδέσποτες σφαίρες πέθαναν
πολλοί περισσότεροι Αλβανοί από τους Έλληνες που αυτοκτο-
νούν σήµερα. Είστε έτοιµοι να αντιµετωπίσετε µία τέτοια κατά-
σταση; 

Πρότασή µας: Τα 50.000.000 ευρώ της κρατικής χρηµατοδό-
τησης του 2013 επιστρέψτε τα στο λαό. Επιδοτήστε τη µητρό-
τητα. Είναι µία απλή λύση. Θα σας κάνει να ξανακερδίσετε την
εµπιστοσύνη της κοινωνίας. Μπορείτε να το πράξετε. Το ερώ-
τηµά µου είναι: Έχετε την πολιτική βούληση; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ο Αναπληρωτής

Υπουργός Εσωτερικών κ. Αθανασίου θα απαντήσει στον κ. Κασι-
διάρη.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-
τερικών): Κύριε συνάδελφε, αν και ξεφύγατε από το πλαίσιο της
ερώτησής σας και κάνατε µία µίνι πολιτική οµιλία, δεν έχω κανένα
πρόβληµα να σας απαντήσω. 

Κατ’ αρχάς, επαναλαµβάνω ότι η χρηµατοδότηση των κοµµά-
των είναι δηµοκρατική αρχή. Προστατεύει το δηµοκρατικό πολί-
τευµα. Αν διαβάσετε καλά το Σύνταγµα ή παρακολουθήσετε την
κοινοβουλευτική ιστορία όλων των κοµµάτων, θα δείτε ότι ο κοι-
νοβουλευτισµός στηρίζεται στην αυθυπαρξία του, στην ανεξαρ-
τησία του, γιατί στηρίζει το δηµοκρατικό πολίτευµα από την
εποχή της Magna Charta Liberta του Ιωάννη Ακτήµονα στη Γαλ-
λική Επανάσταση και εδώ.

Άρα, λοιπόν, η χρηµατοδότηση των κοµµάτων δεν γίνεται γιατί
θέλει να βλάψει τα οικονοµικά του ελληνικού λαού, ο οποίος
πράγµατι µαστίζεται από την οικονοµική ανέχεια σήµερα, αλλά
για να προστατέψει το πολιτικό σύστηµα και τα κόµµατα από
αυτό που είπατε πριν -και είναι αυτό από το οποίο θέλουµε να το
προστατέψουµε- δηλαδή το να µην εξαρτάται από ιδιωτικά συµ-
φέροντα. 

Συνεπώς, πρέπει να το σεβαστούµε αυτό και να το ενισχύουµε
και όχι υπό την επίφαση δήθεν ο λαός υποφέρει, να µην χρηµα-
τοδοτούνται τα κόµµατα. Θα ήθελα να το ξανασκεφτείτε αυτό
και θα δείτε ότι µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα πρέπει να είµαστε µε-
τριοπαθείς, να προστατεύσουµε το κοινοβουλευτικό µας σύ-
στηµα και να µην καταφεύγουµε σε ακραίες τοποθετήσεις, µε
την έννοια του ότι µπορεί να αρέσουν στο λαό…

ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Σας µεταφέρω απλά σκέψεις ανθρώπων



που βρίσκονται…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Κασιδιάρη,

δεν σας διέκοψε κανείς.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσω-

τερικών): Δεν είναι ανάγκη να θέτουµε θέµατα ή να βγάζουµε
κορώνες που είναι αρεστές, αλλά δεν προάγουν το πολιτικό σύ-
στηµα και δεν βοηθούν τη δηµοκρατία µας. Όλοι µας εδώ στο
Κοινοβούλιο –όλοι µας, το λέω και το τονίζω- είµαστε εδώ για να
προστατεύσουµε το πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Επανέρχοµαι στο ζήτηµα αυτό και επαναλαµβάνω ότι το θέµα
αυτό αποτελεί βούληση της Κυβέρνησης. Θα αντιµετωπιστεί
αποφασιστικά και ριζικά και οι µειώσεις θα είναι γενναίες. Δεν
µπορώ να σας πω το ποσοστό αυτήν τη στιγµή γιατί το ποσοστό
θα αποφασιστεί στο επίπεδο των τριών Αρχηγών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 44/24-7-2012

επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας
της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Παρίση Μουτσινά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
ταβολή εξισωτικής αποζηµίωσης και την επιστροφή του Ειδικού
Φόρου Κατανάλωσης Πετρελαίου δεν συζητείται λόγω κωλύµα-
τος του Υπουργού, όπως και η πρώτη ερώτηση και διαγράφον-
ται. 

ΤΕΡΕΝΣ - ΣΠΕΝΣΕΡ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Καλά είπε πριν και
ο κ. Λαφαζάνης, ότι εξακολουθεί η Κυβέρνηση να αγνοεί τη
Βουλή. Τι θα πει «κώλυµα»; Η δουλειά του είναι εδώ στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κύριε Κουίκ, δεν
έχετε το λόγο.

ΤΕΡΕΝΣ – ΣΠΕΝΣΕΡ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Όχι, µε συγχω-
ρείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Ειλικρινά σας
µιλάω. Πήρατε µόνος σας το λόγο, κύριε Κουίκ. Μπορούσατε να
ζητήσετε το λόγο και να σας τον δώσω. Τουλάχιστον εγώ δεν
έχω δείξει ότι δεν δίνω το λόγο στους συναδέλφους.

ΤΕΡΕΝΣ - ΣΠΕΝΣΕΡ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Όχι, µε συγχω-
ρείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Είναι θέµα κοινο-
βουλευτικής τάξης. Ο Υπουργός έχει το δικαίωµα, από τον Κα-
νονισµό της Βουλής, αν έχει κώλυµα, να µην έρθει. 

ΤΕΡΕΝΣ - ΣΠΕΝΣΕΡ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Δεν έχουν κώλυµα.
Κόλληµα µε την τρόικα έχουν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Λεωνίδας Γρηγοράκος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.44’ λύεται η συνε-

δρίαση. 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ




